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V tomto vydání… 

V tomto zimním čísle časopisu Panorama navštívíme nejvzdále-
nější regiony EU a podáme zprávu o nedávné Konferenci předsedů, 
které se zúčastnil i předseda Juncker a komisařka Creţuová. Pro-
vedeme analýzu obnovené strategie pro tyto regiony, která jim má 
pomoci maximálně využívat jejich jedinečné postavení v rámci EU 
a ve světě obecně, a předložíme informace o projektech a výpovědi 
aktérů. Ponoříme se také do nedávno zveřejněné strategické zprávy 
o provádění ESI fondů a najdeme působivé doklady o rozsahu 
a dopadu těchto investic na život občanů po celém kontinentu. 

V tomto vydání se náš regionální profil zaměří na Comunitat 
Valenciana ve Španělsku. Máme připravené profily projektů a 
rozhovor s předsedou Ximo Puigem. Podíváme se též na mladé 
lidi a jejich rozmanité snahy angažovat se v EU a regionální poli-
tice prostřednictvím naší blogerské soutěže Evropa v mém regi-
onu, vzdělávacího programu pro mladé žurnalisty a programu 
Interreg Volunteer Youth.

Připraveno máme také zpravodajství z nedávného Fóra měst 
v Rotterdamu ohledně městské agendy EU a příspěvek od 
nadcházejícího bulharského předsednictví s nástinem vize a 
priorit. V rubrice „Jak to vidíte vy“ najdete příspěvky z Evrop-
ského parlamentu, Francie, Itálie a Španělska, v oddílu Projekty 
navštívíme Belgii, Českou republiku a Litvu a fotodokumentaci 
k projektu na Maltě.

 AGNÈS MONFRET
Vedoucí oddělení komunikace, Generální ředitelství  

pro regionální a městskou politiku, Evropská komise

04 16 46 54
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Poslední měsíce roku 2017 přinesly dobrou 
zprávu všem, kdo se zapojili do budování 
lepší a silnější Evropy. Z nejnovějších prů-
zkumů vyplývá, že občané znovu získávají 
důvěru ve schopnost naší Unie pomoci 
jim ke zkvalitnění života a zlepšení vyhlí-
dek jejich dětí. K tomu jistě přispívá poli-
tika soudržnosti.

Nedávno zveřejněná strategická zpráva 
o provádění evropských strukturálních a inves-
tičních fondů ukazuje, že polovina celkových pro-
středků z EU na období 2014–2020 již byla přidělena ve 
prospěch 2 milionů projektů v celé Evropě o celkové hodnotě 
278 miliard EUR. 

Tyto investice znamenají pro občany konkrétní zlepšení života 
v těchto oblastech: růst, pracovní místa, zdravotní péče, školy, 
dostupnost, integrace migrantů a změna klimatu. Stručně 
řečeno, tyto investice ztělesňují Evropu, která podniká kroky 
ve prospěch svých občanů i budoucích generací.

Tyto výsledky mají nesmírný význam i z hlediska nejbližší 
budoucnosti. Už za několik měsíců předloží Komise svůj návrh 
na příští víceletý finanční rámec na období po roce 2020, po 
němž bude následovat návrh právního a politického rámce pro 
politiku soudržnosti. V tomto kontextu je zásadní, abychom 
spojili své síly a mezi tvůrci politik, zúčastněnými subjekty 

politiky soudržnosti a občany obecně zvýšili 
povědomí o tom, že tato politika funguje. 

Zemím a regionům EU totiž poskytuje 
dlouhodobý investiční rámec, který posi-
luje pozici tisíců partnerů v terénu, aby 
mohli plnit priority politiky celé Unie. Těší 
mě, že stejně jako v předchozích vydá-
ních časopisu Panorama čtu i v tomto 

čísle příspěvky z členských států, regionů 
a měst, které sdělují stejné poselství. Jejich 

povzbuzení a doporučení beru plně na vědomí.

Mám radost i z toho, že součástí tohoto vydání je také 
„balíček nejvzdálenějších regionů“. Naše nedávné sdělení 
ohledně těchto vzdálených evropských regionů, po němž jsem 
společně s předsedou Junckerem a prezidentem Macronem 
navštívila Francouzskou Guyanu, je dokladem toho, jak politika 
soudržnosti podporuje každičký region v Evropě bez ohledu na 
jeho geografickou polohu.  

CORINA CREŢUOVÁ 
Evropská komisařka pro regionální politiku

ÚVODNÍK
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Jaký význam mají fondy soudržnosti 
EU pro bulharské občany od chvíle, kdy 
Bulharsko před deseti lety vstoupilo  
do EU? Mohl byste konkrétně 
vyzdvihnout několik projektů? 

Politika soudržnosti má na bulharskou 
společnost výrazný vliv a dopady 
v podobě investic se v průběhu času 
zvyšují. A výsledky jsou již vidět. Během 
uplynulých deseti let bylo podpořeno 
více než 12 000 projektů a úspěchy, 
kterých bylo v zemi dosaženo díky pro-
vádění evropských fondů, jsou zásadní: 
více než 800 000 studentů se zúčast-
nilo mimoškolních a školních aktivit, 
téměř 70 000 nezaměstnaných získalo 
podporu v podobě odborné přípravy, 
1120 začínajících podniků získalo granty 
a bylo vytvořeno více než 372 000 
nových pracovních míst atd.

Co Bulharsku přinesla spolupráce 
s dalšími členskými státy  
a regiony EU?

Vstupem do Evropské unie se Bulharsko 
velmi rozrostlo, aniž bychom jeho území 
zvětšovali. Čtyři svobody v EU – volný 
pohyb osob, zboží, služeb a kapitálu – 
nám otevřely nebývalé příležitosti 
a významně rozšířily naše obzory. Máme 
širší výběr výrobků a služeb, více příle-
žitostí k práci, životu a studiu v zahra-
ničí, trh s obrovským potenciálem 
a snazší podmínky k podnikání a spolu-
práci s různými zeměmi a regiony EU. 
Zároveň čelíme velké výzvě v podobě 
„odlivu mozků“. Emigrace mladých, 
vysoce kvalifikovaných a dobře vzděla-
ných lidí představuje problém nejen pro 
Bulharsko, ale i pro zbývající země 
východní a střední Evropy. 

V jaké míře přispívají současné 
programy k podpoře hospodářství? Jaké 
konkrétní výsledky očekáváte na konci 
současného programového období 
(2014-2020)? 

V období 2007–2013 jsme byli svědky 
silného pozitivního vlivu evropských 
investic na bulharské makroekonomické 
ukazatele. Zaměstnanost vzrostla o více 
než 15 %, průměrná mzda stoupla 
o téměř 15 % a soukromá spotřeba se 
zvýšila o téměř 14 %. To vše se promítá 
do hrubého domácího produktu, který 
díky evropským investicích vzrostl podle 
našich odhadů o více než 11 %. Vzhle-
dem k tomu, že kvalita programového 
procesu je v současném období lepší než 
v období předchozím, jsem přesvědčen, 
že výrazně lepší budou i výsledky, kterých 
do roku 2023 dosáhneme.

Bulharsko se chystá 
pokročit v diskusi 
o politice soudržnosti
Bulharsko se připravuje na převzetí předsednictví EU  
v lednu 2018, a proto Tomislav Dončev, vicepremiér, připojuje  
své názory na aktuální diskusi o politice soudržnosti  
po roce 2020 a významu evropské solidarity.

INTERVIEW
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Jak reagujete na obecné povědomí, 
že méně rozvinuté země nemají 
administrativní kapacitu spravovat 
finanční prostředky EU, které mají 
k dispozici?

S tímto hodnocením nemohu souhlasit 
– přinejmenším to zdaleka neplatí pro 
všechny méně rozvinuté regiony. 
V nedávných letech se právě v těchto 
regionech prováděly složité a rozsáhlé 
projekty týkajících se infrastruktury. 

A nemělo by se zapomínat na to, že 
správa evropských investic se týká 
nejen cílů politiky soudržnosti, ale sou-
visí se správným uplatňováním evrop-
ských právních předpisů v oblasti státní 
podpory, veřejných zakázek, ochrany 
životního prostředí atd. V zásadě to 
vyžaduje komplexní, časově náročné 
postupy, což někdy může budit dojem 
prodlevy či nedostatečné kapacity.

V první polovině roku 2018 vykonává 
Bulharsko předsednictví Rady EU, a to 
poprvé od svého přistoupení v roce 
2007. Jak na tuto příležitost pohlížíte?

Předsednictví Rady EU je vynikající příle-
žitostí předvést, čeho jsme během deseti 
let členství v EU dosáhli. Budeme se snažit 
poskytnout příležitosti ke konstruktivní 
diskusi o klíčových otázkách naší společné 
evropské budoucnosti. Jsem přesvědčen, 
že jedině díky upřímné a otevřené diskusi 

  Věž na pozorování ptáků v bažinách Aldomirovci byla vybudována v rámci projektu „Obnova a 
zachování příznivého stavu chráněných druhů v chráněném území bažin Aldomirovci a obcích 
Slivnica a Dragoman“. 

 Během uplynulých 
deseti let bylo 

podpořeno více než 
12 000 projektů 

a úspěchy, kterých bylo 
v zemi dosaženo díky 
provádění evropských 
fondů, jsou opravdu 

významné. 



  Sofia Tech Park je první vědecký a 
technologický park v zemi, který má sloužit 
jako platforma pro výměnu poznatků a nápadů 
mezi akademickou obcí a podniky a má posílit 
působnost Bulharska na globální mapě 
výzkumu a inovací.
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dokážeme najít tu správnou cestu. 
Všichni víme, před jakými výzvami sto-
jíme v oblasti obrany, bezpečnosti a mig-
race, a že zároveň musí být adekvátním 
způsobem zajištěny tradiční politiky EU. 
Bulharské předsednictví přichází v pravou 
chvíli, protože je známo, že náš postoj 
vždy spočíval na evropských hodnotách 
svobody, jednoty a solidarity.

Diskuse o politice soudržnosti po roce 
2020 nabývají na intenzitě. Jaké jsou 
v této oblasti priority bulharského 
předsednictví a jak budete postupovat? 

V několika posledních letech se většina 
diskusí o evropské solidaritě zaměřovala 
na její rozsah a krátkodobé účinky. Vedly 
k tomu objektivní důvody, k nimž patřila 
hospodářská a finanční krize, uprchlická 
krize a izolované regionální krize různé 
povahy. V tomto kontextu můžeme tvrdit, 
že evropské instituce a členské státy rea-
govaly na výzvy pružně. To do značné míry 
pomohlo obnovit evropské hospodářství 
a my jsme nyní opět svědky vzestupného 
trendu vývoje. Často se opomíjí skutečnost, 
že výzvy jsme překonali díky tomu, že se 
nám pomocí investic z evropských fondů 

podařilo dosáhnout dobrých výsledků. 
Důvodem, proč se Evropa dokáže vzpama-
tovat z vážných krizí, je přesvědčení jejích 
obyvatel, místních orgánů a podniků o síle 
evropské solidarity. 

Do jaké míry jste v kontaktu se 
současným estonským předsednictvím 
a také s předsednictvím rakouským, 
které je naplánováno na druhou 
polovinu roku 2018?

Program předsednického tria je samo-
zřejmě společným úsilím našich zemí, 
které sdílejí společnou vizi ohledně hlav-
ních priorit, trendů a výzev, jimž Unie čelí. 
Pokud jde o všechny klíčové aspekty, 
jsme s kolegy v úzkém a nepřetržitém 
kontaktu, a myslím, že již nadešla chvíle 
pogratulovat estonskému předsednictví 

za obrovské množství vykonané práce, 
a to nejen v oblasti soudržnosti a regio-
nálních politik. Rakouské předsednictví 
čeká velká výzva v podobě zjednodušení 
reálných vyjednávání o víceletém finanč-
ním rámci po roce 2020 a legislativním 
balíčku týkajícím se finančních prostředků 
EU na následující programové období. 
Budeme se je snažit podpořit nejen zahá-
jením prvních diskusí, jakmile budou 
dokumenty připraveny, ale také jako kon-
struktivní partner v následném období.  


Projekt „Zlepšení veřejných prostor s významem 
pro sociální integraci a udržitelný rozvoj města 

v Burgasu“ podporuje udržitelná, přístupná 
a atraktivní městská centra, díky nimž jsou 

regiony konkurenceschopnější. 

 Stanice metra na letišti v Sofii zajišťuje přímé a snadné spojení mezi hlavním městem  
a letištním terminálem pro cestující. 
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Jak z hlediska regionu Bourgogne-
Franche-Comté ovlivnila nedávná 
francouzská územní reforma operační 
programy a jejich řízení, které zůstalo 
na bedrech regionů vymezených před 
reformou?

Rozhodnutí spojit regiony, které padlo 
v roce 2015, znamenalo mimo-
řádně významnou reformu územ-
ního uspořádání Francie a má 
také značný dopad na provádění 
politiky soudržnosti na místní 
úrovni. V důsledku této reformy 
se region Bourgogne-Franche-
-Comté stal de facto řídicím orgá-
nem pěti různých evropských 
programů, které představují více 
než 1,4 miliardy EUR věnovaných 
na rozvoj našich území, našeho 
hospodářství ,  zaměstnanosti , 
energetické transformace a tak 
dále. Tyto evropské investice zname-
nají pro nový velký region významný 
přínos a příležitost. 

Po spojení regionů Bourgogne a Franche-
-Comté jsme nechtěli zpochybňovat ope-
rační programy v regionech Bourgogne 
a Franche-Comté/Jura. Na ně se totiž už 
dlouho soustředila trvalá a úspěšná 
práce, regionální partnerství a služby 
Evropské komise, zejména pak GŘ Regio. 
Záměrem bylo zajistit kontinuitu dalšího 

provádění a dosáhnout stability a účin-
nosti z hlediska příjemců operačních pro-
gramů. Podle možností se však snažíme 

harmonizovat postupy k provádění ope-
račních programů, které zajistí jednotné 
intervence evropských strukturálních a 
investičních fondů na celém území 
regionu Bourgogne-Franche-Comté.

Spojen í  reg ionů př ispě lo  rovněž 
k vytvoření a rozvoji jedinečného 

nástroje, který vedoucím projektů 
pomůže pracovat po celém roz-
sáhlém území – tzv.  pro ject 
factory. Tento nástroj jsem chtěl 
vytvořit s cílem napomoci lepšímu 
využívání evropských fondů tím, že 
se usnadní vytváření dokumen-
tace, zjednoduší postupy a urychlí 
mobilizace evropských fondů. Zří-
zení sítě odborníků v regionu zna-
mená v praxi pomoc potenciálním 
příjemcům fondů ESIF, protože jim 
poskytuje informace během obec-
ných a tematických informačních 

setkání a podporu v podobě vzděláva-
cích workshopů, jejichž záběr je od 
návrhu až po dokončení projektů. 
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INTERVIEW

 Spojení regionů přispělo 
rovněž k vytvoření a rozvoji 

jedinečného nástroje, 
který vedoucím projektů 

pomůže pracovat po celém 
rozsáhlém území – 

tzv. project factory. 



Bourgogne-Franche-Comté: 
silnější vazby na 

hospodářskou, 
sociální a územní 

soudržnost 
Patrick Ayache, viceprezident pro evropské a mezinárodní 

záležitosti regionu Burgundsko-Franche-Comté, 
odpovědný za evropské a mezinárodní záležitosti 

vysvětluje, jak spojení regionů mění všechny aspekty 
územní soudržnosti.
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Jaké jsou výhody a nevýhody přístupu 
zavedeného pro současné programové 
období, který má integrovat a 
harmonizovat předpisy mezi 
evropskými fondy a umožnit použití 
takových finančních nástrojů, jako jsou 
úvěry či záruky? 

Pakliže by byl přístup financování pro-
střednictvím více fondů posílen vytvoře-
ním programu 2014–2020, měl by jít 
ještě dál v definování prováděcích pravi-
del a směřovat k dalšímu zjednodušení. 
V regionu Bourgogne-Franche-Comté se 
na naší úrovni snažíme o co nejintegro-
vanější přístup k evropským fondům, 
zejména pokud jde o komunikaci použí-
vanou k posílení znalostí o evropských 
intervencích mezi místními aktéry a 
obecnou veřejností. 

Velmi důležitými strategickými nástroji 
pro podporu konkurenceschopnosti 
našich MSP a inovací jsou finanční 

nástroje. Ty dnes mají významnou úlohu 
a v regionu Bourgogne-Franche-Comté 
jsme konkrétně využili prostředky z 
EFRR, pomocí nichž jsme vytvořili fond 
kapitálového financování s cílem pomoci 
podnikům v jejich počáteční fázi. V sou-
časné době také uvažujeme o využití 
nových nástrojů v celém větším regi-
onu: financování úvěrů nebo záruk na 
inovace určené pro MSP; jedná se o 
specifické investiční nástroje pro oži-
vení podnikání. Bez podpory EFRR by 
tyto nástroje nemohly být využity. 
Přesto doufám, že v rámci programů 
po roce 2020 může být zavedena 
nějaká ambiciózní politika soudržnosti, 
díky níž získá významnou úlohu gran-
tová podpora pro místní projekty roz-
voje, které by jinak nespatřily světlo 
světa. Finanční nástroje a běžná přímá 
pomoc projektům se musí vhodně dopl-
ňovat, aby byla zajištěna solidarita 
mezi regiony podporovanými politikou 
soudržnosti, s nimiž jsme úzce spojeni.

Hlavním cílem operačních programů 
v regionech Bourgogne a Franche-
Comté/Jura je stimulace hospodářského 
růstu a vytváření pracovních míst – 
především pro MSP – na základě 
konkrétních silných stránek daného 
regionu. Do jaké míry byl tento cíl 
splněn a jakých výsledků chcete 
dosáhnout, pokud jde o vytváření 
pracovních míst?

Programové období 2014–2020 je cha-
rakteristické výkonnostním rámcem, kte-
rého je třeba se držet, a cíli, které je nutné 
splnit, zejména pak v oblastech hospodář-
ského rozvoje a inovací. Celá řada opat-
ření se zaměřuje na MSP, a proto vítám, 
že mají úspěch, protože zlepšují celkovou 
hospodářskou situaci na našem území. 
Pokud jde o cíle, do roku 2023 plánujeme 
v regionu Bourgogne-Franche-Comté pod-
pořit 3000 firem. Dosud jsme jich podpo-
řili více než 600, včetně mnoha nových 
společností.

Díky ESIF můžeme také podniknout kon-
krétní kroky v regionálních odvětvích 
excelence (například v zemědělsko-po-
travinářském průmyslu, zdravotnictví a 
automobilovém průmyslu) prosazováním 
společného výzkumu a vytvářením 
klastrů. Z tohoto důvodu podporujeme 
velké projekty v odvětví mikrotechnologií 
a utváření struktur na našem území.

Mohl byste vypíchnout některé projekty 
ve vašem regionu, které byly pro občany 
obzvláště přínosné?

Rád bych zmínil dva strukturované pro-
jekty, z nichž budou mít občané užitek. V 
rámci operačního programu FEDER FSE 
Franche-Comté at Massif du Jura byly 
přiděleny prostředky na TCSP+ (jízdní 
pruhy pro veřejnou autobusovou dopravu) 
pro Besançon (25). Díky tomu došlo od 

 Pohled na vesnici Morteau.

 Díky ESI fondům můžeme podniknout 
konkrétní kroky regionálních odvětvích excelence 

(například v zemědělsko potravinářském 
průmyslu, zdravotnictví a automobilovém 

průmyslu) prosazováním společného výzkumu 
a vytvářením klastrů.  
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září 2017 k propojení nádraží Viotte s 
centrem aktivit TEMIS. Tyto pruhy jsou 
vedeny přes areál univerzity Bouloie ve 
shodě s politikou udržitelné mobility 
iniciované městskou komunitou velkého 
Besançonu. Plánované využití této nové 
linky, která má v délce 4,1 km rozmís-
těno 11 stanic, se odhaduje na 8800 
cestujících každý den! Cílem je podnítit 
obyvatele, aby místo aut využívali veřej-
nou dopravu, a tak pomohli snížit 
dopady na životní prostředí (znečištění, 
hluk atd.).

Pokud jde o program Bourgogne EFRR 
ESF, byly prostředky z EFRR použity 
během počáteční fáze zavádění vysoké 
propustnosti dat (THD), přičemž úroveň 
intervence byla asi 30 % celkových způ-
sobilých nákladů. V průběhu programu 
je cílem významně zvýšit v oblasti Bou-
rgogne pokrytí THD pomocí optických 
vláken z 35 % na 50 % obyvatel na 
regionální úrovni (neboli zavést 145 000 
zásuvek). Region proto naplánoval roz-
počet ve výši 8,4 milionu EUR na síť 
veřejné iniciativy FTTH (Fibre To The 

Home – Vlákno až domů) úřadu Côte d’Or 
s cílem vytvořit 77 127 připojitelných 
optických zásuvek. 

Diskuse o politice soudržnosti po roce 
2020 nabývá na intenzitě. Co si o tom 
myslíte vy? 

Politika soudržnosti je hlavní investiční 
nástroj Evropské unie. Umožňuje mobili-
zaci veřejných a soukromých regionálních 
zdrojů, aby společně s evropskými zdroji 
přispěly k dosažení cílů EU do roku 2020. 
Územím pomáhá s politikou v oblasti 
hospodářského, sociálního a územního 
rozvoje a představuje zásadní pomoc při 
snižování rozdílů mezi územími a v rámci 
území. Mezi evropskými regiony jsou 
stále zjevné rozdíly, a proto je nezbytná 
a schvalovaná podpora zaměřená na ty 
regiony, které jsou rozvinuté nejméně. 

Jsem zastáncem politiky silné a ambi-
ciózní soudržnosti po roce 2020. V nad-
cházejících měsících tedy budu aktivní 
a budu dávat pozor, aby politika sou-
držnosti nebyla omezena na pouhou 

proměnnou, která se přizpůsobuje při 
vyjednáváních o celkovém rozpočtu. 
Nezapomínejme na význam politiky 
soudržnosti, kterým je harmonický roz-
voj celé Unie a posílení hospodářské, 
sociální a územní soudržnosti. Z evrop-
ského projektu nelze vyjmout žádný 
region, žádné území ani žádného 
evropského občana. 

PANORAMA / ZIMA 2017 / Č. 63

  Ve shodě s politikou udržitelné mobility v regionu byly poskytnuty finanční prostředky na jízdní pruhy pro autobusy s cílem propojit  
nádraží Viotte (Besançon) s centrem aktivit TEMIS.
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Provádění ESI fondů je na 
dobré cestě 
Evropské strukturální a investiční fondy (ESIF) 
pomáhají lidem najít pracovní místo, přispívají 
k zajištění lepší zdravotní péče a ochraně 
životního prostředí. Mají tedy zásadní úlohu při 
zkvalitňování každodenního života občanů EU.

Z nové zprávy Evropské komise vyplývá, že do konce října 
2017 bylo v členských státech a regionech investováno 
278 miliard EUR – tedy zhruba 44 % prostředků dostupných 

pro programové období 2014–2020.

„Provádění ESI fondů se rozběhlo a dosahuje plného tempa,“ 
uvádí se ve strategickém přehledu založeném údajích od zemí 
EU-28. „Související investice přinášejí konkrétní zlepšení života 
lidí v celé EU... To je hmatatelným důkazem přidané hodnoty 
činnosti EU.“

Zpráva uvádí, že sice zůstávají velké rozdíly, ale všechny země 
udávají „při provádění programů ESI fondů v roce 2016 vysoké 
až velmi vysoké zrychlení“. Do konce minulého roku celkový 
finanční objem vybraných projektů dosáhl 182 miliard EUR, což 
je nárůst z částky ve výši 58,8 miliardy EUR na konci roku 2015.

Zveřejnění „Strategické zprávy o provádění evropských struk-
turálních a investičních fondů pro rok 2017“ přichází uprostřed 
intenzivní diskuse o rozpočtu EU po roce 2020. V tomto kon-
textu zpráva vyzdvihuje prokazatelné úspěchy ESI fondů při 

prosazování celoevropské sociálně-ekonomické konvergence, 
odolnosti a územní soudržnosti a také při poskytování stabilního, 
dlouhodobého investičního rámce členským státům. 

Dosahování skutečných změn 

Pět ESI fondů – Evropský fond pro regionální rozvoj (EFRR), 
Evropský sociální fond (ESF), Fond soudržnosti (FS), Evropský 
zemědělský fond pro rozvoj venkova (EZFRV) a Evropský 
námořní a rybářský fond (ENRF) – považovaných za hlavní 
investiční nástroj EU má v letech 2014–2020 rozpočet ve výši 
454 miliard EUR a podporuje programy, které poběží až do 
roku 2023.

Přezkum prvních tří let provádění ukazuje, že pro financování 
byly vybrány asi 2 miliony projektů v celé Evropě. Vyplývá to 
ze zprávy, která konstatuje, že „více finančních prostředků než 

360 miliard EUR 
zbývá investovat638

miliard EUR

278 miliard EUR 
už bylo poskytnuto
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kdy dříve je nyní soustředěno v oblastech s nejvyšší přidanou 
hodnotou EU, jako je zaměstnanost, sociální začleňování, doved-
nosti, výzkum a inovace, životní prostředí nebo nízkouhlíkové 
hospodářství“.

Například do konce roku 2016 podpořily ESI fondy asi 7,8 mili-
onu osob při hledání práce nebo zlepšování dovedností s cílem 
lepšího uplatnění na trhu. Dalších 11,5 milionů osob získalo 
přístup k lepším zdravotnickým službám.

Ale to není vše. ESI fondy totiž členským státům také pomohly 
zlepšit jejich investiční prostředí podporou strukturálních refo-
rem a mobilizací soukromého kapitálu. Například v rámci EFRR 
vytvoří vybrané projekty asi 11,5 miliardy EUR uvolněných v 
rámci mobilizace finanční spoluúčasti soukromých prostředků. 
ESI fondy rovněž pomáhají reagovat na uprchlickou a migrační 
krizi, přírodní pohromy a další nepředvídané okolnosti.

Z ESI fondů, které jsou hlavním nástrojem na podporu integro-
vaného územního rozvoje, je podporováno více než 3 800 měst-
ských a územních strategií prostřednictvím soudržnějšího rámce 
s cílem prosazovat integrovanější přístup, jak uvádí zpráva. 

Uplatňování nových územních nástrojů způsobilo pozitivní změnu 
v místní a regionální kultuře plánování, zejména pak k posílení 
spolupráce napříč odvětvími a mezi různými úrovněmi správy.

Zpráva také vyzdvihuje náležitý pokrok při provádění zjednodu-
šujících opatření a při rozvíjení kapacit orgánů a příjemců s cílem 
zajistit účinné a efektivní řízení fondů.

S ohledem na budoucnost však autoři zdůrazňují, že členské státy 
musí vynaložit větší úsilí při zajišťování výběru a účinného prová-
dění kvalitních projektů. Ve zprávě se dodává: „Nyní je nanejvýš 
důležité, aby za rychlejším tempem provádění následovalo 
významné a rychlé zvýšení skutečných výdajů.“ 

Ve světle současné diskuse ohledně budoucnosti politiky sou-
držnosti je toho v sázce opravdu hodně. 

„Podporou tvorby pracovních míst, růstu a investic a posilováním 
jednotného trhu, energetické unie a správy ekonomických zále-
žitostí reagují tyto investice na potřeby reálné ekonomiky,“ uvádí 
se ve zprávě. „Fondy také EU významně pomáhají při plnění jejích 
politických cílů, a to jejich přeměnou na opatření v praxi.“  

POSILOVÁNÍ INTELIGENTNÍHO A UDRŽITELNÉHO RŮSTU PODPORUJÍCÍHO 
ZAČLENĚNÍ
> Do konce roku 2016 byly vybrané projekty v hodnotě 50,3 miliardy EUR spojeny s malými a středními podniky, 
výzkumem, vývojem a inovacemi a také s informačními a komunikačními technologiemi.

> To znamená, že zatím zhruba 915 000 dalších domácností může očekávat lepší širokopásmové připojení. Více 
než 196 000 firem se dostává hodnotného poradenství. Asi 29 000 výzkumníků zase pracuje v lepších zařízeních 
a má lepší přístup ke zdrojům a službám, což podporuje inovace.

> V oblasti zaměstnanosti, sociálního začleňování a vzdělávání byly vybrány projekty ve výši 48,7 miliard EUR. 
Tato částka zahrnuje 14,6 miliardy EUR ve vzdělávání a odborné přípravě. Zpráva přitom uvádí, že ve školách 
a v zařízeních péče o děti bylo vytvořeno 4,4 milionu nových míst. 

> V kategorii nízkoúhlíkového hospodářství, změny klimatu, životního prostředí a dopravy bylo na projekty 
do konce roku 2016 přiděleno 73,2 miliardy EUR. V důsledku toho se očekává, že 148 000 domácností získá lepší 
energetickou klasifikaci. Přes 4,6 milionu lidí již má prospěch z nových nebo zdokonalených protipovodňových 
opatření a 3,5 milionu osob by mělo mít přístup k lepším zdrojům vody.

 Ze strategické zprávy vyplývá, že politika soudržnosti dosahuje praktických 
výsledků po celé Evropě. Dobrá zpráva pro období po roce 2020. 

Komisařka Corina Creţuová
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Jak pohlížíte na dosavadní provádění 
ESI fondů v období 2014–2020?

Začali jsme pozdě. Ztratili jsme první rok 
tohoto období, alespoň u některých 
regionů. Od té doby podle mého názoru 
došlo ke zrychlení a v této fázi mám 
dojem, že provádění se vyvíjí slibně. 
Finanční prostředky se dostávají tam, kde 
jsou potřebné, a provádějí se významné 
projekty. 

Myslím, že na celkové hodnocení je ještě 
příliš brzy, ale od lidí v terénu se mi 
doneslo, že oceňují určitá zjednodušující 
opatření a že funguje tematické zamě-
ření – to znamená, že se opravdu sou-
středíme na několik důležitých priorit.

Jaké další pozitivní dopady ESI fondů 
vidíte kromě finanční podpory, kterou 
poskytují členským státům?

Strukturální fondy neznamenají jen 
peníze. Jsou signálem evropské solida-
rity. V oblasti evropské územní spolu-
práce jsem svědkem toho, jak lidé 
z různých zemí spolupracují na posílení 
svých regionů. A když pomyslím na regi-
ony snižující své emise CO2 nebo vytvá-
řející nová pracovní místa, nelze nevidět, 
že dobré nápady mají podporu. A právě 
to se mi na ESI fondech tak líbí – pomá-
hají regionům být kreativní a skutečně 
pracovat pro blaho lidí.

Jedním z klíčových cílů pro toto 
období je zajistit úzkou spolupráci 
ESI fondů a Evropského fondu pro 
strategické investice. Jak se díváte 
na toto společné dílo a co by se 
dalo zlepšit?

Myslím, že se tato spolupráce zlepšuje 
– také díky tzv. souhrnnému nařízení. 
Nicméně přes velmi podobné názvy mají 
ESIF a EFSI rozdílné přístupy. Spolupráce 
mezi těmito dvěma fondy by mohla fun-
govat v případě větších projektů, ale 
z vlastní zkušenosti vím, že na konkrét-
ních místech v mnoha regionech pomá-
hají s malými a středně velkými projekty 
právě ESI fondy. Jako zpravodajka 
Evropského parlamentu mohu říci, že 
Parlament nechce, aby fond ESFI pod-
kopal strategickou soudržnost, územní 
koncentraci a dlouhodobou perspektivu 
programů politiky soudržnosti.

 Strukturální fondy neznamenají jen peníze. 
Jsou signálem evropské solidarity. 

ESI fondy: posílení 
evropských regionů 
a solidarity
Poslankyně Evropského parlamentu Kerstin Westphalová,  
která je rovněž členkou výboru „Regionálního rozvoje 
“ Evropského parlamentu, sděluje své názory a očekávání  
v oblasti provádění ESI fondů a jejich dosavadního dopadu.

INTERVIEW
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 Politika soudržnosti i nadále přináší jasné a 
viditelné výsledky pro občany v jednotlivých regionech 
– od lepšího přístupu do škol, lepší zdravotní a sociální 

péče, čistšího vzduchu a vody až po lepší a 
udržitelnější mobilitu. 

Daniël Termont, starosta města Ghent a předseda sítě EUROCITIES2

 ESI fondy tudíž poskytují dlouhodobý nástroj 
strukturální politiky, který regionálním ekonomikám 
pomáhá předvídat a adaptovat se tak, aby obyvatelům 

poskytovaly proveditelné příležitosti k dalšímu rozvoji. 
Mari Kiviniemiová, náměstkyně generálního tajemníka OECD1

V kontextu nadcházejícího víceletého 
finančního rámce bude z hlediska 
politiky soudržnosti po roce 2020 
rok 2018 klíčový. Co v souvislosti 
s budoucností této politiky 
očekáváte?

Příští rok – a také rok 2019 – budou 
skutečně rozhodující. Těmito daty moje 
očekávání začínají: myslím, že musíme 
předejít situaci, k níž došlo minule, kdy 
se zahájení mnoha operačních pro-
gramů zpozdilo. Regiony musí včas 
vědět, co mají čekat. 

Kromě toho ve své zprávě Evropskému 
parlamentu žádám o další zjednodušení. 
Díky existenci skupiny na vysoké úrovni, 
kterou vytvořila komisařka Creţuová, se 
domnívám, že v této oblasti můžeme 
dosáhnout určitých reálných zlepšení. EP 
také žádá o větší pružnost. Naše regiony 
by měly být schopny reagovat na nové, 
nečekané výzvy, které se mohou objevit 
třeba v roce 2025. 

A v neposlední řadě: probíhající diskuse 
o budoucnosti VFR a pravdivá slova 
komisaře Oettingera, že „větší počet 

evropských úkolů se bude muset řešit 
s méně penězi“, by neměly vést k osla-
bení politiky soudržnosti. Jak jsem řekla: 
ESI fondy jsou symbolem solidarity, díky 
níž jsou regiony kreativní. Tak by to 
mělo zůstat – ve všech evropských 
regionech.  

1) Panorama 61 
2) Panorama 61 
3) Panorama 62 

 Evropské strukturální a investiční fondy nám umožňují 
vytvořit skutečný impuls a zvýšit investice. 

Beate Merková, bavorská státní ministryně pro evropské záležitosti a regionální vztahy, Německo3
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PŘÍBĚHY Z MĚST

URBIS je nová specializovaná platforma pro 

městské investiční poradenství v rámci 

Evropského centra pro investiční poradenství.

Je zřízena s cílem poskytovat poradenství 

městským orgánům za účelem usnadnění, 

urychlení a uvolnění investic do měst.

URBIS může poskytovat:

-  individuálně přizpůsobené technické 

poradenství k podpoře rozvoje městských 

investičních strategií a investičních programů 

a ke zkvalitnění a lepší financovatelnosti 

projektů.

-  poradenství podporující vytváření inovativních 

přístupů k financování pro městské investice, 

včetně městské investiční platformy.

Pro získání dalších informací 

včetně podrobností o kritériích 

způsobilosti

Navštivte naše internetové 

stránky: eiah.eib.org

konaktujte nás: eiah@eib.org

Evropská města mají co říct
Městská agenda pro EU vybízí města, aby působila 
na vytváření politik a navrhovala řešení týkající 
se sociální problematiky, například chudoby nebo 
znečišťování, které se jich přímo dotýkají. Rok 
po jejím zahájení uveřejňuje zpráva Komise 
první výsledky.

Amsterdamský pakt z května 2016, který stanovil měst-
skou agendu, určil jako priority 12 témat – od pracov-
ních míst a bydlení přes městskou mobilitu, kvalitu 

ovzduší až po začleňování migrantů a uprchlíků.

Ve snaze vytvořit konkrétní akční plány k jejich řešení bylo 
zřízeno 12 partnerství – pro každou prioritu jedno –, jak vyplývá 
ze „Zprávy Komise Radě o Městské agendě pro EU“ přijaté 
20. listopadu.

Partnerství zahrnuje 84 měst, 22 členských států, 13 generál-
ních ředitelství, Evropskou investiční banku (EIB) a také celou 
řadu sdružení, nevládních organizací a dalších subjektů. 

„Svou prací v partnerstvích mnohá města prokázala, že jsou 
schopna smysluplným způsobem přispívat k vytváření politik 
EU,“ uvádí se ve zprávě.   

Do konce roku 2017 budou ukončeny tři akční plány obsahující 
konkrétní, avšak ne právně závazné návrhy – o chudobě ve 
městech, kvalitě ovzduší a začleňování migrantů a uprchlíků. 
Očekává se, že zbývající akční plány budou dokončeny v prů-
běhu příštích dvou let.

Byly zřízeny internetové stránky– neboli jedno kontaktní místo 
– věnované této problematice. Jejich cílem je poskytovat cel-
kový přehled o prostředcích, které mají města k dispozici, 

http://eiah.eib.org/
mailto:eiah%40eib.org?subject=mailto%253Aeiah%40eib.org
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a podporovat sdílení poznatků a informací o městských 
politikách a iniciativách.

Ve zprávě se píše, že městská agenda znovu vyvolala v 
některých členských státech zájem o vytvoření nebo posílení 
vnitrostátních městských politik. Zpráva také konstatuje, že 

se města začínají prosazovat v mezinárodních aktivitách, 
například v boji proti změně klimatu.

Zdůrazňuje rovněž, že Evropský fond pro regionální rozvoj (EFRR) 
investuje do měst v období 2014–2020 zhruba 100 miliard EUR, 
přičemž 15 miliard EUR z této částky spravují přímo města.   

DALŠÍ INFORMACE
Zpráva Komise Radě o Městské agendě pro EU:
http://europa.eu/!Bx36qH

FÓRUM měst 2017

Třetí Fórum měst konané ve dnech 27.–28. listopadu v nizozemském Rotterdamu přilákalo klíčové zúčastněné 
subjekty z celé Evropy, například lidi zabývající se problémy měst a také zástupce ministerstev a nevládních 
organizací.  Nejvýznamnější událostí bylo spuštění služby URBIS.

Zde je několik ohlasů z této akce:

Právě jsme spustili novou poradenskou službu 
#URBIS, která městům pomáhá sehnat finance a stát 
se inteligentními, moderními a ekologickými  
http://bit.ly/2zLYlsP  #AdvisoryHub #investEU 
#citiesforum2017 @EU_Commission @VazilHudak

Follow

Souhlasíme s @CorinaCretuEU na #citiesforum2017 , 
že „musíme spolupracovat na tom, aby města byla 
inteligentní a udržitelná. Města jsou součástí řešení. 
Politika soudržnosti a městská politika musí držet 
pohromadě“. Ano, snažme se, aby městský rozměr 
byl v #cohesionpolicy po roce 2020 ještě silnější / BF

Follow

 Díky této iniciativě se 
městům dostane potřebné 

podpory k vytváření nových 
příležitostí pro jejich 

obyvatele. 
Komisařka Corina Creţuová 

http://ec.europa.eu/regional_policy/cs/information/publications/reports/2017/report-from-the-commission-to-the-council-on-the-urban-agenda-for-the-eu
https://twitter.com/search?q=%2523URBIS&src=typd
http://www.eib.org/infocentre/press/releases/all/2017/2017-334-eib-and-european-commission-launch-new-advisory-service-to-help-cities-plan-investments.htm#AdvisoryHub%20#investEU%20#citiesforum2017%20%40EU_Commission%20%40VazilHudakhttp://www.eib.org/infocentre/press/releases/all/2017/2017-334-eib-and-european-commission-launch-new-advisory-service-to-help-cities-plan-investments.htm#AdvisoryHub%20#investEU%20#citiesforum2017%20%40EU_Commission%20%40VazilHudak
http://www.eib.org/infocentre/press/releases/all/2017/2017-334-eib-and-european-commission-launch-new-advisory-service-to-help-cities-plan-investments.htm#AdvisoryHub%20#investEU%20#citiesforum2017%20%40EU_Commission%20%40VazilHudakhttp://www.eib.org/infocentre/press/releases/all/2017/2017-334-eib-and-european-commission-launch-new-advisory-service-to-help-cities-plan-investments.htm#AdvisoryHub%20#investEU%20#citiesforum2017%20%40EU_Commission%20%40VazilHudak
https://twitter.com/search?q=%40CorinaCretuEU&src=typd
https://twitter.com/search?q=%2523citiesforum2017&src=typd
https://twitter.com/hashtag/cohesionpolicy
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Nejvzdálenější regiony EU: 
přednostní, obnovené 
a posílené partnerství
„Jednota v rozmanitosti“ – heslo EU, které je 
symbolem spolupráce evropského lidu usilujícího 
o mír a prosperitu a nejrůznějších kultur, tradic 
a jazyků, jež vedle sebe pokojně existují v Evropě 
– nepochybně nabývá na významu v souvislosti 
s bohatstvím, které nejvzdálenější regiony 
přinášejí do naší Unie. 

Devět nejvzdálenějších regionů – Guadeloupe, Francouzská 
Guyana, Martinik, Mayotte, Réunion, Svatý Martin, Azory, 
Madeira a Kanárské ostrovy – má pro Evropu skutečnou 

hodnotu. Díky jejich geografické poloze se evropská přítomnost 
promítá do strategických oblastí světa a jejich rozsáhlé námořní 
zóny nabízejí potenciál pro rozvoj silné modré ekonomiky. 

Tyto regiony jsou také bohaté na přírodní zdroje. Podílejí 
se z 80 % na evropské biologické rozmanitosti a jsou ideálním 
místem pro výzkum a inovace v takových oborech, jako je obě-
hové hospodářství, farmakologie, obnovitelné energie, vesmírné 
vědy a astrofyzika.   

Nicméně řada specifických geografických rysů omezuje růst 
a rozvoj těchto regionů, například jejich odlehlost a případně 
ostrovní povaha, malá rozloha, složitá topografie a klima 
a  závislost na několika místních produktech. EU uznává jejich 
hodnotu i jejich omezení a prostřednictvím speciálních partner-
ství vytvořených mezi Komisí, regiony a členskými státy podpo-
ruje jejich snahy rozvíjet svůj potenciál. Dne 24. října 2017 přijala 
Evropská komise novou strategii pro nejvzdálenější regiony, 
kterou se vytváří přednostní, obnovené a posílené partnerství.

Proč je dnes obnova strategie nutná? 

Navzdory pokroku v posledních letech se nejvzdálenější regi-
ony stále potýkají s vážnými problémy: vysokou nezaměst-
naností, zejména mezi mladými lidmi, zranitelností vůči 
změně klimatu, překážkami zpomalujícími růst kvůli nedosta-
tečně rozvinuté infrastruktuře a závislostí na hospodářských 
odvětvích, do nichž nejsou v uspokojivé míře začleněny ino-
vativní postupy. Některé z těchto regionů se také potýkají 
s migračními tlaky a sociálními krizemi.

^ Zleva doprava: Ana Paula Zacariasová, státní tajemnice pro evropské záležitosti, Portugalsko; Daniel Gibbs, předseda zámořského společenství Svatý Martin; Soibahadine 
Ibrahim Ramadani, předseda rady departementu Mayotte; Ary Chalus, předseda regionální rady Guadeloupu; Younous Omarjee, poslanec Evropského parlamentu; Rodolphe 
Alexandre, předseda územního společenství Francouzská Guyana; Corina Crețuová, evropská komisařka pro regionální politiku; Juán Fernando López Aguilar, poslanec Evropského 
parlamentu; Fernando Clavijo, předseda vlády Kanárských ostrovů; Alfred Marie-Jeanne, předseda územního společenství Martinik; Didier Robert, předseda regionální rady 
Réunionu; Louis-Joseph Manscour, poslanec Evropského parlamentu; Miguel Albuquerque, předseda regionální vlády Madeiry; Rui Bettencourt, regionální pomocný tajemník 
předsednictva pro vnější vztahy, regionální vláda Azorů.
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Proto Komise představila novou strategii pro posílené part-
nerství, aby se úsilí zaměřené na zmíněné problémy zintenziv-
nilo. Jejím cílem je zlepšit pomoc těmto regionům, aby 
využívaly výhod globalizovaného světa v oblastech, kde už 
zakusily nevýhody a skutečné přínosy jim unikly. K tomu je 
zapotřebí lépe se integrovat na evropský vnitřní trh a také do 
regionálního sousedství.

Strategie bude především usilovat o vytvoření politik EU, 
které budou lépe odrážet situaci v těchto regionech a jejich 
zájmy. Půjde například o evropskou politiku v oblasti dopravy, 
energetiky a obchodu.

Za tímto účelem bude vytvořena platforma pro dialog, která 
propojí regiony a jejich členské státy, evropské instituce a 
další zúčastněné subjekty s cílem vyměňovat si názory ve 
všech fázích tvorby a provádění politik. Komise také na vyžá-
dání zřídí zvláštní pracovní skupiny se zaměřením na konkrétní 
problémy, například co nejlepší využívání evropských fondů 
nebo podporu zaměstnanosti.

Strategie pomůže těmto regionům zhodnotit jejich silné 
stránky. Podporou společných projektů v takových oblastech, 
jako je například prevence přírodních rizik, nakládání s odpa-
dem, doprava nebo energetika, přispěje k jejich úplné regionální 
integraci v rámci sousedství.

K tomu, aby se nejvzdálenější regiony mohly dostat na špici v 
mnoha nadějných odvětvích, jsou klíčovými předpoklady 
výzkum a inovace. Díky nové strategii budou moci tyto regiony 
rozvíjet inovační činnosti a zvýšit svou účast ve výzkumných 
programech EU. 

VÝSADNÍ PŘÍLEŽITOST PŘEDSTAVIT 
STRATEGII 

Novou strategii představil předseda Juncker společně s ko-
misařkou Creţuovou na konferenci předsedů nejvzdálenějších 
regionů, která se konala 26.–27. října ve městě Cayenne 
ve Francouzské Guyaně a pořádal ji předseda Alexandre.

Úzké partnerství mezi třemi úrovněmi správy – regionální, 
vnitrostátní a evropskou – podtrhla přítomnost předse-
dy Junckera, prezidenta Macrona, komisařky Creţuové 
a předsedů nejvzdálenějších regionů. Vedle Komise byla 
EU zastoupena také třemi čestnými poslanci Evropského 
parlamentu (panem Omarjee, panem Manscourou a panem 
Aguillarem) a viceprezidentem Evropské investiční banky, 
panem Fayollem. 

Předsedové regionů uvítali během konference individuálně 
přizpůsobený přístup stanovený strategií, přístup, se kte-
rým seznámil Emmanuel Macron, prezident Francouzské 
republiky. Dovolávali se solidarity EU a rovných příležitostí 
pro všechny občany EU, zejména ty, kteří žijí v nejchudších 
nebo nejvzdálenějších regionech EU. Ocenili silnou politic-
kou podporu politiky soudržnosti, kterou vyjádřil předseda 
Juncker, a zdůraznili flexibilitu, která je při provádění této 
politiky nezbytná, mají-li být uspokojeny jejich specifické 
potřeby. A vyzdvihli potřebu větší transparentnosti při 
vyjednávání obchodních dohod, trvalé podpory místních 
ekonomik a konkrétních opatření v odvětvích, která jsou 
z hlediska jejich rozvoje důležitá, například rybolovu 
a modré ekonomice. 

 K tomu, aby se 
nejvzdálenější regiony 
mohly dostat na špici 
v mnoha nadějných 

odvětvích, jsou 
klíčovými předpoklady 
výzkum a inovace. 
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Inteligentní využívání předností

Použitím modelu inteligentní specializace se strategie snaží 
regionům pomoci, aby stavěly na svých přednostech, a pod-
poruje větší inovaci, mimo jiné i v tradičních odvětvích, jako je 
rybolov a zemědělsko-potravinářský průmysl. Komise proto 
bude usilovat o pokračování Programu opatření speciálně 
zaměřených na odlehlost a ostrovní charakter (POSEI) i po roce 
2020 a posoudí, zda bude možné využívat státní podporu na 
obnovu loďstva k drobnému rybolovu.

K cílům nové strategie patří také vytvoření rovných příležitostí v 
těchto regionech. Pro podporu získávání nových dovedností a 
mobility vyzve EU mladé lidi z nejvzdálenějších regionů k větší 
účasti na programu Erasmus a Evropském fondu solidarity.

Pro hospodářský rozvoj a kvalitu života v těchto regionech je 
dále nezbytné lepší dopravní spojení. Komise právě zahájila 
studii, jejímž cílem je určit potřeby nejvzdálenějších regionů, 
připravit seznam dopravních projektů a lépe zohlednit jejich 
specifickou situaci v dopravních programech EU. V oprávněných 
případech Komise také podpoří financování přístavů a letišť.

Jedním z největších problémů, před nimiž tyto regiony stojí, je 
boj proti dopadům změny klimatu, a riziko, že opětovně bude 
docházet k extrémním povětrnostním jevům, jakým byl napří-
klad hurikán Irma. EU tyto problémy zařadí do svého programu 
pro životní prostředí LIFE a do jeho strategie přizpůsobování 
se změně klimatu. 

Co Evropa pro tyto regiony dělá?

Evropská unie napomáhá nejvzdálenějším regionům v jejich 
úsilí o dosažení udržitelného růstu podporujícího začlenění. 
V období 2014–2020 mají nejvzdálenější regiony k dispozici 
13,3 miliard EUR z finančních prostředků Evropské unie v rámci 
evropských strukturálních a investičních fondů a POSEI.

Nejvzdálenější regiony mimoto využívají zvláštní nebo odchy-
lující se opatření například v oblasti zemědělství, rybolovu, 
dopravy, státní podpory a daní, aby zmírnily dopady svých 
specifických omezení a posílily hospodářský růst.  

Vy jste ve středu všech velkých výzev, které budou mít vliv na naši budoucnost: změna 
klimatu, obnovitelné energie a biologická rozmanitost. Všechno, co jste schopni udělat 
v každé z těchto oblastí a čeho skutečně dosahujete, může sloužit za příklad a vzor pro 

zbytek Evropy... Všichni jsme spojeni v rámci jedné Unie a zásadním pojítkem je a nadále 
musí být politika soudržnosti této Unie, a všechny politiky musí sloužit ku prospěchu všech 

a být zárukou jejich prosperity.  
Výňatek z projevu předsedy Junckera na 7. konferenci předsedů nejvzdálenějších regionů,  

která se konala 26. a 27. října ve městě Cayenne ve Francouzské Guyaně

4,7 miliardy EUR
Evropský fond pro 
regionální rozvoj

1,77 miliardy EUR
Evropský sociální fond

260 milionů EUR
Iniciativa na podporu zaměstnanosti 

mladých lidí

124 milionů EUR
Evropský námořní a rybářský fond

1,49 miliardy EUR
Evropský zemědělský fond pro 

rozvoj venkova

4,57 miliardy EUR
POSEI
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100 OPATŘENÍ K PROVÁDĚNÍ STRATEGIE PROSTŘEDNICTVÍM OBNOVENÉHO 
PARTNERSTVÍ
Komise už je v oblasti partnerství aktivní, aby zajistila pro-
vádění 100 opatření obsažených ve sdělení. Svůj díl práce 
odvedou všechny úrovně správy – EU, příslušné členské státy 
(Francie, Španělsko a Portugalsko) a regiony. 

Řadu akcí už Komise zahájila. V rámci Junckerova plánu se 
zavádí nová iniciativa zaměřená na nejvzdálenější regiony 
s cílem zajistit větší podporu ze strany Evropského fondu pro 
strategické investice (EFSI) v partnerství s Evropskou inves-
tiční bankou. Provádí se studie ke stanovení požadavků na 

letecké či námořní spojení a k vytyčení klíčových dopravních 
projektů. V rámci pracovního programu 2018–2020, který 
je součástí programu Horizont 2020, bude probíhat specia-
lizovaná koordinační a podpůrná akce s rozpočtem ve výši 
4 miliony EUR, díky níž se zvýší účast nejvzdálenějších regi-
onů na výzkumném programu EU a zviditelní jejich výzkumné 
a inovační kapacity a přínosy. 

SILNÝ SIGNÁL VYSÍLANÝ JEDNOTNÝM 
POSTUPEM

Konference předsedů nejvzdá-
lenějších regionů 2016–2017 
– jejíž předsednictví bylo výsa-
dou Francouzské Guyany – byla 
výjimečná v mnoha ohledech. 
Vzhledem k obnovené strategii pro 
nejvzdálenější regiony jsem spo-
lečně se svými protějšky představil 
memorandum Evropské komisi. 

Připomínám kampaně vedené našimi vzdálenými územími 
s cílem vytvořit legislativní rámec přizpůsobený reáliím našich 
nejvzdálenějších regionů. Náročné, komplexní kampaně vyžadují 
trpělivost a bojovného ducha a také aktivní dialog s Komisí na-
bitý argumenty. Zbývá však ještě spousta práce. Memorandum 
tedy představuje silný signál vydaný jednotným hlasem.

Kromě toho byl přítomen předseda Jean-Claude Juncker, což 
bylo v nejvzdálenějších regionech a Francouzské Guyaně popr-
vé. Toto gesto připomnělo skutečnost, že jsme členy Evropské 
unie, a znamenalo podporu pro to, že náš přístup je rozumný. 
Díky návštěvě prezidenta Francouzské republiky Emmanuela 
Macrona se naše země stala středem mimořádné pozornosti, 
což mohu jen ocenit.

Nicméně kromě těchto aspektů nemohu zapomínat na problé-
my, s nimiž se Francouzská Guyana potýká. Během konference 
jsem zdůraznil potřebu upřednostnit veřejnou podporu pro určitá 
hospodářská odvětví, která čelí značným rozpočtovým omeze-
ním: hotelovému průmyslu, rybolovu, zemědělství a výrobním 

společnostem. Taková žádost byla z mého pohledu ještě oprávně-
nější vzhledem k tomu, že letos proběhla revize nařízení Evropské 
unie o státní podpoře (obecné nařízení o blokových výjimkách). 
Při této příležitosti jsme požadovali, aby EU vytvořila specifický 
přístup ke státní podpoře. Je tudíž nezbytné zajistit konzistentnost 
mezi politikami společenství a vnitrostátními politikami. 

Jsem si plně vědom toho, že tato konference je teprve první 
krok. Se svými protějšky z nejvzdálenějších regionů sdílím 
značné obavy, pokud jde o politiku soudržnosti. Naše území 
musí sledovat dynamiku budování Evropy neustálou obnovou, 
čehož lze dosáhnout tím, že jim budou poskytnuty finanční 
prostředky nezbytné k řešení výzev, před nimiž stojí, a využí-
váním jejich předností. Pro nejvzdálenější regiony je zásadní, 
aby současná strategie byla prováděna. Řekl bych dokonce 
zakotvena, protože odpovědností nás, územních výkonných 
orgánů, je zlepšit její účinnost. 

Rodolphe Alexandre, předseda územního společenství 
Francouzská Guyana, odstupující předseda Konference 

předsedů nejvzdálenějších regionů
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FAKTA A ČÍSLA

Počet obyvatel 
(2015)

   HDP na  
obyvatele 

(EU28=100)  
(2015)

Nezaměstna-
nost  

(2016)

Nezaměstna-
nost  

mladých lidí  
(15–24 let)  

(2016)*

Nezaměstna-
nost  
žen  

(2016)*

Azory 245 766 68 11,2 41,5 9,5

Kanárské ostrovy 2 135 722 74 26,1 51,3 27,8

Guadeloupe 429 849 69 23,9 46,7 25,3

Francouzská Guyana 262 527 53 23,2 43,9 24,7

Madeira 256 424 72 13 50,5 11,9

Martinik 376 847 78 17,6 44,3 17,5

Mayotte 235 132 32 27,1 54,5 31,8

Réunion 850 996 71 22,4 44 22

*  Údaje z roku 2016 s výjimkou Azor a Madeiry (2014)   
Demografické údaje týkající se Guadeloupu zahrnují Svatý Martin (počet obyvatel 36 457 v roce 2013) 

Zdroj: Eurostat
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NEJVZDÁLENĚJŠÍ REGIONY: ZNAMENAJÍ 
JEDINEČNOU PŘÍLEŽITOST A PŘIDANOU 
HODNOTU PRO EU

V době, kdy Evropa zažívá náročnou krizi identity, nejvzdále-
nější regiony znovu potvrzují svůj závazek vůči evropskému 
projektu a své přání kráčet dál společně s Unií s cílem zajistit 
vysokou úroveň hospodářského rozvoje a blahobytu pro své 
občany. Tohoto cíle lze dosáhnout pouze v případě, že evrop-
ské politiky a iniciativy budou přizpůsobeny specifické situaci 
v těchto regionech. 

Obnovený závazek Evropské komise pomáhat nejvzdálenějším 
regionům k dosažení lepšího postavení v EU, který je formulován 
v novém sdělení „Silnější a obnovené strategické partnerství 
s nejvzdálenějšími regiony EU“, je velmi důležitým milníkem z 
hlediska budoucnosti těchto regionů a příprav nadcházejícího 
programového období. Musí se provádět ve světle rozsudku 
Soudního dvora EU ohledně působnosti článku 349 SFEU, jímž 
se tento článek stanoví jako samostatný a dostatečný právní 
základ pro přijetí evropských právních předpisů s přihlédnutím 
ke specifikům nejvzdálenějších regionů. 

Nové sdělení by mělo umožnit, aby se rovné příležitosti, kon-
kurenceschopnost a vnější projekce – prvky, které jsou zcela 
neoddělitelné – staly ukazateli ambiciózní veřejné politiky pro 
nejvzdálenější regiony jako vynikající impulz této ambice.

V tomto kontextu stanovila Konference předsedů nejvzdále-
nějších regionů ve svém memorandu z března 2017 cíle, které 
mají zvýšit viditelnost nejvzdálenějších regionů, koordinovaně 
bránit jejich zájmy ve vztahu k financování a rozpočtové obnově 
a zajistit společný postup vpřed v oblastech společného zájmu 
a zároveň prokázat přidanou hodnotu, kterou nejvzdálenější 
regiony mohou přinést EU. 

Nejvzdálenější regiony poskytují navzdory trvalým omezením, 
s nimiž se potýkají, jedinečný a odlišný rozměr, bez nějž by EU 
zcela jistě neměla takové bohatství: strategickou geografickou 
polohu, pestrou biologickou rozmanitost a výsadní přírodní 
prostředí pro provádění vědeckých a technologických výzkum-
ných činností, zejména v oblasti modré a oběhové ekonomiky 
nebo obnovitelných zdrojů energie. Zároveň nabízejí výjimečné 
přírodní prostředí pro bezpečný a udržitelný cestovní ruch. 

Během tohoto nejistého, avšak příznivého období bude po-
silována technická spolupráce prostřednictvím sítí zaměst-
nanosti, energetiky a inteligentní specializace vytvořených 
nejvzdálenějšími regiony, a bude vynaloženo úsilí na posílení 
spolupráce se sousedními regiony. Díky tomu bude možné 
určit potřeby těchto regionů a zjistit, jaké příležitosti nabízejí, 
a lépe je uskutečňovat. 

Fernando Clavijo
předseda vlády Kanárských ostrovů,  

předseda Konference předsedů nejvzdálenějších regionů
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AZORY 

VĚDECKÝ A TECHNOLOGICKÝ PARK NONAGON
Financování EU: 7,6 milionu EUR 

Účelem vědeckého a technologického parku NONAGON, který se rozkládá na ost-
rově São Miguel, je zlepšit propojení mezi veřejným, soukromým a vysokoškolským 
sektorem s cílem podpořit podnikání založené na technologiích. Záměrem je 
povzbuzovat k výměně zkušeností a dovedností mezi podniky a propagovat šíření 
inovativních postupů.

Snahou projektu je vytvořit podmínky potřebné k přilákání firem z jiných regionů, 
což zajistí přidanou hodnotu pro regionální průmyslové odvětví. NONAGON poskytuje začínajícím podnikům služby inkubá-
toru a prostory ke spolupráci a organizuje 
mezinárodní akci „víkend a kreativní noc pro 
začínající podniky“, které se účastní i studenti 
ze Spojených států a Kanady. 

V tomto centru sídlí také CoderDojo na Azorech, 
což je mezinárodní společenství klubů progra-
mování pro mladé lidi zaměřené na tvorbu 
webových stránek a dalších počítačových 
aplikací.

MADEIRA 

OCHRANA OBYVATEL PŘED RIZIKEM ZÁPLAV
Financování EU: 76,3 milionu EUR 

Součástí tohoto projektu je soubor strukturálních zásahů, jejichž cílem je minimalizovat a zmírnit 
dopady záplav a zaručit systematické využívání mechanismů předcházení rizik a jejich řízení. 
Pomůže například lépe chránit obyvatele, stavební dědictví a hospodářské činnosti.

Dílo reaguje na požadavky definované ve studii posuzující riziko záplav na ostrově Madeira 
(EARAIM). Patří sem zásahy zaměřené na zlepšení hydraulických parametrů hlavních řek ve 
městě Funchal, na ochranu pobřeží na východě města a na ochranu a opravu místa dočasného 
nábřeží postaveného po nepříznivém počasí v roce 2010.

Město Funchal je nyní krásnější a také bezpečnější. Za 
hustého deště jsou břehy řeky chráněny, což může odvrátit 
katastrofu. Je to také skvělé místo k oddechu a rodinným 

výletům.
Carmo Cabral

NONAGON umožnil společnosti UrActive být 
nablízku některým firmám v celé řadě oblastí 
a podnítil interakci s místními podniky, a tak 
podpořil naše partnerství. Kromě toho nám 

budova NONAGON nabízí jedinečné podmínky 
k našemu podnikání v tomto regionu. 

Paulo Leite (UrActive)
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MARTINIK

NOVÁ NEMOCNIČNÍ BUDOVA ODOLNÁ VŮČI 
SILNÝM ZEMĚTŘESENÍM
Financování EU: 34,6 milionu EUR

Martinik leží v oblasti s vysokým seismickým rizikem (třída 5), a proto 
je pro tento region velmi důležitá nová nemocniční budova propojená 
se stávající nemocnicí a postavená v souladu s novými standardy 
ochrany proti zemětřesení. 

Projekt pomohl při výstavbě nezbytných pomocných jednotek, které 
umožní pracovat v extrémních podmínkách a nezávisle, dokonce i když externí dodávky energie a vody nebudou týden 
dostupné. Rekonstruované technické zařízení tvoří budova odolná proti zemětřesení, která má plochu 28 788 m2 a 191 lůžek. 
Součástí zařízení je i heliport pro transport pacientů.

GUADELOUPE  

PŘÍPRAVA NA ZAMĚSTNÁNÍ POMOCÍ PROGRAMŮ 
ODBORNÉ PŘÍPRAVY/ZÍSKÁVÁNÍ PROFESNÍCH 
ZKUŠENOSTÍ
Financování EU: 0,6 milionu EUR 

Cílem tohoto projektu je poskytnout pomoc znevýhodněným mladým lidem 
a zvýšit jejich zaměstnatelnost. Odborná příprava pomůže studentům definovat 
jejich odbornost a pracovní profil v souladu s požadavky stanovenými zaměst-
navateli. Součástí tohoto vzdělávacího kurzu je také zkušební období ve firmě, 
aby byla jistota, že studenti mají o svou budoucí profesi opravdový zájem.

OTROV RÉUNION   

FOND FONDŮ: „FINANCIÈRE RÉGION RÉUNION“
Financování EU: 44 milionů EUR  

S pomocí EFRR a EIB vytvořil region Réunion fond na podporu růstu místních 
firem. Cílem projektu je zvýšit a posílit konkurenceschopnost malých podniků. 

Fond bude fungovat na základě dvou nástrojů. Prvním jsou nízkoúrokové 
půjčky prostřednictvím systému tzv. „půjček se sdílením rizik“ a jejich cílem 
je poskytnout likviditu místním firmám. Druhým jsou kapitálové operace nebo 
kvazi-kapitálové operace, které jsou určeny pro malé a střední podniky.
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SVATÝ MARTIN 

ODBORNÁ PŘÍPRAVA PRACOVNÍKŮ V OBORU 
RYBOLOV 
Financování EU: 91 221 EUR 

Tento projekt pomohl nezaměstnaným mladým lidem získat příslušné kompetence pro 
práci v odvětví rybolovu. Cílem projektu odborné přípravy bylo vybavit je dovednostmi 
nezbytnými k tomu, aby mohli okamžitě získat zaměstnání na místním trhu, nebo aby 
založili vlastní firmu. Odborná příprava probíhala mimo region a účastníci tak měli 
možnost zažít i nové kulturní a sociální prostředí. 

Především to znamená, že naše nejvzdálenější regiony musí být 
středobodem rozhodovacího procesu EU – a zajistit, že vaše obavy a zájmy 

budou plně začleněny do návrhu, přípravy a provádění politik EU.

Výňatek z projevu komisařky Creţuové  
předneseného na 7. konferenci předsedů nejvzdálenějších regionů, 26. a 27. října, Cayenne, Francouzská Guyana

MAYOTTE 

„NARISOMÉ, UČME SE SPOLEČNĚ“, 
ANEB JAK PODPOŘIT ZAMĚSTNANOST 
MLADÝCH LIDÍ NA MAYOTTE
Financování EU: 1,3 milionu EUR 

Narisomé je program, který provádí AGEPAC – meziregionální 
portál zaměstnaneckých školení – a jeho cílem je podnítit integraci 
mladých lidí (ve věku 16–25 let) do pracovního prostředí podporou 
motivace, sebedůvěry a socializace. Snahou projektu je pomoci 
při osvojování souboru mezioborových dovedností, vytvořit akční 

plán k projektu profesní podpory každého mladého člověka a tak stvrdit a zajistit jeho cestu k zaměstnanosti. 

V roce 2016 projekt poskytl pomoc 141 mladým lidem, přičemž 48 % z nich našlo zaměstnání nebo školicí kurz 
a 42 % nastoupilo stáž. 
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PODPORA KULTURY NEJVZDÁLENĚJŠÍCH 
REGIONŮ

Komise nedávno představila novou strategii pro nejvzdá-
lenější regiony, která jim má pomoci plně si uvědomit svůj 
potenciál. Do jaké míry se podle vás posouvá tato strategie 
správným směrem? 

Předně považuji za nutné zmínit, že krokem vpřed je už 
samotný pracovní postup uplatněný na iniciativu komisařky 
Coriny Creţuové sepsat tuto novou strategii. Podnět k roz-
sáhlé práci dali poslanci Evropského parlamentu a členové 
Evropské komise, kteří nejvzdálenějším regionům pozorně 
a důkladně naslouchali. Tato strategie je vlastně výsledkem 
širšího partnerského dialogu a to je první věc, kterou je 
nutné pochválit. 

Druhým kladem je skutečnost, že sepsání této strategie vedlo 
k intenzivním diskusím uvnitř Evropské komise, dokonce až 
na úrovni samotných komisařů. To je začátek něčeho, co bych 
označil jako kulturu nejvzdálenějších regionů. Lze také říci, 
že průřezově bere v úvahu nejvzdálenější regiony na všech 
úrovních rozhodování v rámci Evropské komise. 

A je vidět, že tato nová strategie byla nakonec přijata na 
nejvyšší úrovni Evropské komise, předsedou Jeanem-Claudem 
Junckerem, a že politická agenda nejvzdálenějších regionů se 
pro Komisi stala politickou prioritou. To vítám. 

Všechno se samozřejmě vždycky posuzuje podle toho, jak jsou 
návrhy prováděny, a ne jak byly oznámeny. Proto si myslím, že 
toto sdělení a dlouhá kolektivní práce, která mu předcházela, 
přispěly k obnovení vztahu důvěry mezi nejvzdálenějšími 
regiony a Evropskou komisí. 

Tato nová strategie obsahuje řadu konkrétních opatření a 
upřímných reakcí na straně Evropské komise. Máme společný 
základ, od nějž se můžeme posouvat vpřed a který všichni 
můžeme používat k měření pokroku tím, že identifikujeme 
povinnosti každé strany – Komise, států a regionů –, protože 
jsou jasně dané. 

Jaký význam mají pro tyto regiony postupné investice EU 
v průběhu nedávných programových období (13,3 miliardy 
EUR přidělených jen během období 2014–2020)? 

Pro nejvzdálenější regiony má politika soudržnosti zásadní význam, 
protože funguje na principu dohnat zpoždění v oblasti rozvoje a 
přerozdělit bohatství z nejbohatších regionů do těch nejchudších. A 
každý nepochybně uzná, že Mayotte, nejmladší z nejvzdálenějších 
regionů, patří ke dvěma nejchudším regionům v EU. 

Politika soudržnosti je skutečným nástrojem, který lze používat 
k dalšímu rozvoji, protože je součástí logiky projektu i pokroku. 

Jaké je vaše stanovisko k probíhající debatě o politice sou-
držnosti po roce 2020, zejména ve vztahu k nejvzdálenějším 
regionům? 

Tato debata sahá nad rámec problematiky nejvzdálenějších re-
gionů. Má dopad na základy EU, její principy a hodnoty. Bez silné 
politiky soudržnosti, která je pevně spjata s cíli, jež jí byly uloženy 
Smlouvami, riskuje EU ztrátu svého hlavního raisons d’être neboli 
smyslu bytí a bezpochyby pojiva, které ji udržuje pospolu. 

Bez solidarity, která je jádrem evropského projektu, bude spo-
lečný osud narušen. Tuto skutečnost by nikdo neměl ztratit ze 
zřetele. A oslabení regionální politiky by rovněž oslabilo prová-
dění cílů stanovených novou strategií pro nejvzdálenější regiony. 

Younous Omarjee,  
poslanec Evropského parlamentu
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Rozdíl mezi mírou zaměstnanosti žen 
a mužů (20-64), 2016 

Míra zaměstnanosti žen v EU je o 12 procentních bodů 
nižší než míra zaměstnanosti mužů. Vyšší podíl pra-
cujících žen než mužů uvádějí pouze dva regiony EU 

– Korsika a Horní Norrland ve Švédsku. Naproti tomu míra 
zaměstnanosti žen v italské Apulii a řeckém kraji Severní Egeis 

je o 28 procentních bodů nižší, což znamená, že celková míra 
jejich zaměstnanosti je velmi nízká (48 %, respektive 59 %). 
Kdyby ženy dostihly muže všude v EU, dosáhli bychom evrop-
ského cíle pro rok 2020 – 75 % míry zaměstnanosti.  
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Ženy v regionálních shromážděních, 2017 

V regionálním shromáždění v italském kraji Basilicata, 
ve třech maďarských regionech NUTS 3 a v župě 
Alba v Rumunsku, nejsou zastoupeny žádné ženy. 

Naproti tomu čtyři španělské, čtyři francouzské a devět 
švédských regionů má mezi zástupci svých regionálních 
parlamentů nejméně 50 % žen. Vnitrostátní politici svou 

kariéru často začínají v místní nebo regionální politice. Nízké 
zapojení na regionální úrovni znesnadní ženám odstartování 
kariéry ve vnitrostátní politice. Upozorňujeme, že pro země 
a regiony, které nemají regionální shromáždění, je uveden 
podíl ve vnitrostátním parlamentu.  
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     DESET ÚSPĚŠNÝCH LET

Tento rok je rokem 10. výročí cen RegioStars. Uvádíme zde několik 
vyprávění občanů, kteří z těchto úspěšných inovativních projektů 
po celé EU měli prospěch.

Díky centru Green Tech Cluster mají naše 
výrobky úspěch na trhu a mohli jsme spolupracovat 
s významným výzkumným ústavem na něčem, 
co by mohlo vést ke slibnému novému vývoji. 

Werner Färber, generální ředitel EcoCan GmbH
Rakousko - Green Tech cluster – výherce ceny RegioStars v roce 2012

V zemědělství jsou velmi důležité nové 
dovednosti a znalosti. V programu EkoBiz jsem se 
dozvěděl o výrobních technologiích, ochraně rostlin 
a financování. Nyní mám znalosti, které k řízení své 
farmy potřebuji.

Božo Vukušić, pěstitel oliv
Chorvatsko - EkoBiz - výherce ceny RegioStars v roce 2017

Jasné a obsažné vysvětlení, v němž zástupce banky 
seniorům ukázal, proč nemusí mít strach z používání 

internetového bankovnictví a jak to dělat bezpečně, a také jeho 

odpovědi na dotazy, přinesly významný praktický užitek.

Regina Dovidavičiūtė, místopředsedkyně, Asociace univerzit třetího věku
Litva - aplikace IKT pro e-inkluzi - výherce ceny RegioStars v roce 2010

Program změnil můj život, protože mi dal směr a jasné 
zaměření, a toho se stále držím. Dal mi impulz a smělost 

jít za správnou věcí.

Katie Gillmon, majitelka a šéfkuchařka, Wood and Green
Spojené království - Fifteen Cornwall - výherce ceny RegioStars v roce 2014
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Právě jsem ukončil školu a chystám se nastoupit 
do učení v oboru instalatér – tak doufám, že to 
dobře dopadne. Vedení, kterého se mi dostalo od 
poradce Diritti a scuola, mi dalo jistotu, že si můžu 
věřit, a pomohlo mi zjistit, jaké mám nadání 
a aspirace. 

Antonio Grassi, Itálie – Diritti a scuola – výherce RegioStars v roce 2015

Cesty autobusem jsou pohodlnější a v aplikaci teď můžu 
sledovat jízdní řády. Vytvořením nových tras se moje dojíždění 

nesmírně zrychlilo a usnadnilo a zkrátily se doby přepravy. 
Doufám, že Horários do Funchal bude ve své dobré 

prác pokračovat.

Joana Sousaová
Portugalsko - CIVITAS MIMOSA - výherce ceny RegioStars v roce 2011

Projekt sociálního začleňování SÖM Fosie zlepšil oblast, ale 
také pomohl mně osobně. Dříve zde byl nedostatek nástrojů 

a zdrojů, ale program SÖM Fosie mi umožnil být silnější 

osobností a investovat do vzdělání.

Safija Imsirovicová
Švédsko - SÖM Fosie - výherce RegioStars v roce 2012

Publikace „Ceny RegioStars: deset úspěšných let“ ukazuje, jakých úžasných 
výsledků dosáhly skvělé regionální projekty financované EU, a obsahuje výběr 
výroků výherců projektů a lidí, kteří z nich měli užitek: 

http://europa.eu/!PJ39Yg

Regional and 
Urban Policy

http://ec.europa.eu/regional_policy/cs/information/publications/brochures/2017/regiostars-ten-years-of-success-stories
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Drobná rada pro EU 
od britské „supergirl 
aktivistky“

Madeleina Kay patří ke čtyřem výhercům letošní 
blogerské soutěže Evropa v mém regionu, která 
odměňuje mladé lidi píšící blogy o projektech 
financovaných EU. Součástí její ceny byl výlet do 
Bruselu během Evropského týdne regionů a měst, 
kde se jí dostalo školení v mobilní žurnalistice. 
Zde si můžete přečíst zážitky z jejího výletu do 
Bruselu a její pokračující kampaně za udržení 
Spojeného království v EU. 

Výhra v blogerské soutěži #EUinMyRegion mi umožnila 
poprvé zavítat do Bruselu a vidět, jak pracuje Komise 
EU a Parlament. Od britského referenda o EU procházím 

složitým procesem učení. Moje neznalost bohužel nebyla oje-
dinělým případem, ale šlo o celonárodní problém, v jehož 
důsledku lidé o své budoucnosti rozhodovali na základě velmi 
malého porozumění a nedostatečných informací. 

Úroveň politického vzdělávání ve Spojeném království je zou-
falá a projekty financované EU jsou propagovány jen chabě. 
Nespravedlnost hlasování pro brexit je do očí bijící vzhledem 
ke lžím šířeným předními politickými osobnostmi, které stále 
ještě pronášejí nepodložená a klamavá tvrzení.   

Občané Spojeného království hlasovali pro brexit ze spousty 
často rozporuplných důvodů. Řada lidí žijících v chudých regi-
onálních oblastech hlasovala pro brexit, protože se domnívali, 
že za nerovnosti ve Spojeném království nějak může EU. Další 
lidé upřímně věřili lži o financování národní zdravotní služby. 
EU tak byla využita jako obětní beránek selhání domácí politiky, 
i když se ve skutečnosti snažila řešit chudobu v těch regionech, 
které pro odchod hlasovaly nejvíce. 

Po týdnu stráveném v srdci Evropské unie si prostě myslím, že 
jsme vám udělali opravdu medvědí službu, a upřímně doufám, 
že až konečně uznáme mylnost našeho rozhodnutí, budeme 
se moci vrátit zpět. 

Nicméně si také myslím, že se EU musí snažit, aby zabránila 
dalším národům vydat se podobně chybnou cestou. Proto je 
jedním z hlavních cílů mé kampaně prohlubování znalostí a 
zvyšování povědomí o EU, i když používám zábavný, přátelský 
a poutavý styl, který osloví širší okruh lidí. Bude nutné změnit 
postoj, aby evropské instituce byly přístupnější a přitažlivější 
pro širší skupinu občanů, a vedle toho bude nutná mnohem 
lepší publicita té úžasné práce, kterou EU dělá na podporu 
rozvoje ve svých členských státech. 

Je zcela nezbytné nasadit alternativní metody k oslovení mla-
dých lidí a občanů, kteří se do politiky zpravidla nezapojují, aby 
se zabránilo vzestupu populismu v Evropě a získala se podpora 
budoucí generace pro EU.  

V prosinci se do Bruselu vracím s tisícovkou ručně psaných 
dopisů vyjadřujících solidaritu ve vánočním období a naději pro 
naši budoucnost v EU.  

DALŠÍ INFORMACE
 http://europa.eu/!jp93vW

http://ec.europa.eu/regional_policy/cs/policy/communication/euinmyregion/blogging
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Záhada vyřešena
Paolo Isoardi navštívil se svou rodinou Stockholm, aby se dozvěděl o projektu 
financovaném EU ve švédském hlavním městě. Tato cesta byla cenou za 
vítězství v online soutěži Pátrání po projektu organizovaném v kontextu kam-
paně Evropa v mém regionu. „Bylo velmi prospěšné vidět, jak naše společné 
peníze EU přispívají k rozvoji ve Stockholmu. Navštívil jsem zajímavé projekty 
v oblasti bydlení a výroby potravin,“ sdělil Paolo.
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Vítězné snímky
Objevte některý projekt financovaný EU, zvolte 
správný úhel, zakomponujte do jednoho snímku 
projekt i informace o něm a stiskněte spoušť! 
Snadno se to řekne? To byla výzva pro účastníky 
fotografické soutěže Evropa v mém regionu, která 
má nyní už své šesté pokračování.

Cílem této každoroční soutěže je vyzdvihnout skvělou 
práci, kterou s pomocí finančních prostředků od EU 
odvádějí projekty po celé Evropě, a zjistit, co tyto pro-

jekty znamenají pro místní komunity. 

Financování EU pomáhá řešit celou řadu problémů napříč 
Evropou – od zlepšování dopravních spojení přes podporu 
malých a středních podniků až po investování do čistšího 
prostředí, vývoj nových výrobků a zkvalitňování vzdělávání a 
dovedností. 

V roce 2017 soutěž probíhala na sociálních sítích během léta. 
Příspěvky se načetly na online platformu a pak byly zpřístup-
něny veřejnému hlasování. Porota, kterou tvořili dva fotogra-
fové a odborník na sociální sítě, vybrala z fotografií s nejvyšším 
počtem online hlasů a skupiny snímků, které dostaly divokou 
kartu za estetickou kvalitu, kreativitu a relevantnost s tématem 
soutěže, tři výherce. 

Z více než 700 fotografií porota vybrala Aliyu Kazandzhievu 
z Bulharska, Mathewa Browna ze Spojeného království a 
Dirka Harmsena ze Švédska. Ti vyhráli výlet pro dvě osoby 
do Bruselu na akci Evropský týden regionů a měst a účast 
na fotografickém workshopu.  

DALŠÍ INFORMACE
http://bit.ly/1N6v7G5
http://europa.eu/!nd83PT

  „Udržitelný rozvoj městského prostředí na podporu sociální integrace v 
Burgasu“, Aliya Kazandzhieva z Bulharska. Evropský fond pro regionální 

rozvoj (EFRR). 

  „Projekt zlepšení životního prostředí a krajiny v obci Skurup“, 
Dirk Harmsen ze Švédska. Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova 

(EZFRV). 

 „Vylepšení komunikací, chodníky a cyklostezky ve Walesu“, 
Mathew Browne ze Spojeného království. Evropský fond pro regionální 

rozvoj (EFRR).

FOTOGRAFICKÁ SOUTĚŽ „EVROPA V MÉM REGIONU“

https://www.facebook.com/EuropeanCommission/app/386310531430573/
http://ec.europa.eu/regional_policy/cs/policy/communication/euinmyregion/projecthunt/
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Evropský týden regionů a měst je dílem 
lidí a pro lidi

Jsem Kolumbijec žijící ve Španělsku a díky mediálnímu pro-
gramu EWRC Youth4Regions jsem mohl na vlastní kůži okusit 
evropskou zkušenost – jednak z pohledu člověka z venku, který 
se naučil pár věcí do života v Latinské Americe, a jednak jako 
lidská bytost, pro niž jsou na prvním místě lidé, a ne hranice.

Když jsem byl přijat do mediálního programu 
Youth4Regions Evropského týdne regionů 
a měst 2017, myslel jsem si nejdřív, že je to 
jen příležitost k navázání kontaktů, ale dalo 
mi to mnohem víc.

První a nejzásadnější věc, kterou si odnáším, 
je skutečnost, že Evropa není ani Brusel, ani 
evropské instituce – a dokonce ani široké spek-
trum zástupců pocházejících z jednotlivých člen-
ských států. Evropa jsou její lidé. Tvrdím to, protože 
jsem poznal, jaký význam má regionální politika: je důležitá 
proto, že Evropská unie musí začít od problémů a potřeb svého 
lidu, od jejich skutečného života a jejich přání. 

Proto mě, Kolumbijce žijícího ve Španělsku, EWRC naučil, že 
bez ohledu na historii mohou země s různou kulturou a růz-
nými jazyky vytvořit současný projekt pro lepší budoucnost. 

Prostředí solidarity a spolupráce, ale také houževnatá práce, 
kterou je vidět za konkrétními představenými projekty, mě 
přivedly k otázce, proč – pokud v Latinské Americe je nás 
20 zemí s podobnou kulturou a stejným jazykem – nemůžeme 
vytvořit něco podobného?

Na druhou stranu jsem chtěl EWRC vidět nejen zvídavýma 
očima člověka zvenku, ale prožít ho také jako novinář a lidská 

bytost, a dokonce z hlediska všech těchto identit dohro-
mady. Těch pár dní v Bruselu s budoucími kolegy 

z celé Evropy a možnost dostat se do styku s 
místními projekty, které však mají značný 
dopad, mě naučilo, že mimo bublinu, v níž 
žijeme, je spousta lidí, kteří usilují o to, aby 
jejich obce byly lepší, a – aniž by o tom 
možná věděli – o něco většího, jako je 

v tomto případě evropský projekt. 

Je tedy spousta příběhů, které je třeba napsat, 
najít a sdílet, bez ohledu na to, kde vznikly, nebo kdo 

je sdílí. Gándhí totiž kdysi řekl: „Lidská přirozenost je všude 
stejná, bez ohledu na to, po které zemi kráčíme nebo kterou 
oblohu pozorujeme.“

José Manuel Cuevas

K vítězství pomocí slov
Letošní Evropský týden regionů a měst, který se konal v Bruselu ve dnech 
9.–12. října, byl pro některé začínající mladé novináře mimořádně skvělým 
zážitkem. Výherci soutěže z mediálního programu Youth4Regions byli 
pozváni, aby se připojili k médiím zachycujícím tuto akci.
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Opusťte svou komfortní zónu, posuňte 
své hranice a dostanete se daleko 

Vítězka soutěže Youth4Regions a začínající novinářka Bruna 
Tomsicová se podělila o své dojmy z akce Evropský týden regionů 
a měst pro rok 2017.

Musím uznat, že Evropský týden regionů a měst 2017 bude 
nepochybně patřit k nejpozoruhodnějším zážitkům 
mého života. Když uvážím, že EU má tolik úspěš-
ných regionálních projektů, vůbec se nedivím, 
že jsem potkala tolik dalších ambiciózních 
novinářů, kteří také měli příležitost navštívit 
toto krásné, multikulturní město.

Byla to moje první návštěva Bruselu. Nesmírně 
si cením toho, že jsem poznala talentované lidi 
z celé Evropy, měla příležitost být ve spojení s před-
staviteli EU a vyslechnout si některé zajímavé plány do 
budoucnosti, které vytvořil tým EU zabývající se regiony. 

Po školení v mobilní příběhové žurnalistice jsem byla naprosto 
uchvácena všemi těmi možnostmi digitálního zpravodajství. 
Například různé způsoby držení telefonu při používání Facebook 
live, jak vysílat živé záznamy z několika zařízení pouze pomocí 
aplikace atd. Díky všem těmto zpravodajským nápadům 
v hlavě jsem mnohem snáze dobila baterky před návratem do 
Spojeného království a pokračovala pak v posledním roce svého 
studia multimediální žurnalistiky. 

Možnost sedět v Evropském parlamentu, navštívit EU při uve-
dení Sedmé zprávy o soudržnosti za přítomnosti tisku a Aliance 
soudržnosti mi pomohlo pochopit rozsah práce, kterou EU 
vykonává. Chci doufat, že budou splněny všechny klimatické 
cíle do roku 2030 a také že bude úspěšně řešena míra neza-
městnanosti mladých lidí v regionech všech členských států, 
a finanční záležitosti po roce 2020 s ohledem na skutečnost, 

že stále probíhají vyjednávání o brexitu.  

Účast na závěrečném večeru cen RegioStars mi 
pomohla uvědomit si, jak důležité je dál utvá-
řet vliv, inspirovat lidi a dávat si výzvy s cílem 
dosáhnout nepředstavitelného. Musím 
pogratulovat všem regionálním výhercům a 
všem nominovaným, protože jejich práci 
skutečně obdivuji. Vzhledem k tomu, že mou 

domovskou zemí je Chorvatsko, cítila jsem 
nesmírnou hrdost, když EKOBIZ Split přebíral 

cenu za působivý program pro mladé podnikatele v 
oblasti ekologického zemědělství produkujícího udržitelné 

potraviny. Doufám, že to všechno inspiruje spoustu lidí, kteří 
chtějí působit v sociální oblasti a pomáhat svým komunitám. 
Jsem pevně přesvědčena, že jednota, kreativita a tvorba změn 
by měly být hnací silou pro budoucnost Evropy, budoucnost 
skrývající spoustu možností a dosažených snů. 

Bruna Tomsicová

PANORAMA / ZIMA  2017 / Č. 63
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 „Interreg Volunteer Youth“:   
územní spolupráce pro všechny

Když se iniciativa IVY (což v angličtině 
znamená břečťan) šíří po povrchu jako 
odnože této rostliny, mají úžasný vizu-

ální účinek: předávají krásu předmětům, které 
patří ke každodennímu životu, a činí je 

nepřehlédnutelnými a přitažlivými 
pro každé oko. Stejným dojmem 
působí dobrovolníci, kteří se účastní 
iniciativy „Interreg Volunteer Youth“ 

(IVY), mezi řídicími orgány, společnými 
sekretariáty a projekty programu Inte-
rreg, které jsou jejich hostiteli – tím, že 
pomáhají dát jim novou tvář, která lépe 
začleňuje mladé lidi, a tudíž je pro evropské 
občany uchopitelnější.

Tyto dobrovolníky jsme jako Sdružení 
evropských příhraničních regionů (AEBR), 

které iniciativu IVY řídí, měli možnost 
poznat při mnoha příležitostech. Doprovázeli 

nás například na Evropském týdnu regionů 
a měst, na konferenci Evropské komise 

o „Podpoře růstu a soudržnosti v příhraničních regionech EU“ 
a na „Evropské konferenci veřejné komunikace EuroPCom 2017“ 
organizovaných Výborem regionů. 

Šíření informací

Proto dokážeme ocenit, co nám programy a projekty Interreg, 
které už hostí dobrovolníky v rámci iniciativy IVY, sdělují: vzhle-
dem ke své nezlomné ochotě přispívat k nástrojům politiky EU 
a podílet se na utváření EU jsou dobrovolníci významným 
přínosem pro to, jak je dopad programu Interreg předáván.

Dobrovolníci IVY politikám územní spolupráce také představili 
zcela novou veřejnost. V polovině listopadu sledovalo face-
bookovou stránku iniciativy IVY 1715 uživatelů a twitterový 
účet 873. Většina našich sledujících jsou mladí lidé, kteří se 
chtějí dozvědět o nových příležitostech k zapojení do evrop-
ských projektů. Nyní se jim dostává víc informací o iniciativách, 
které Evropská komise zavádí ve všech 28 zemích s cílem 
dosáhnout soudržnější Unie. 

Po téměř devíti měsících čin-
nosti se iniciativa IVY roz-
rostla po celé Evropě 
a vyrašilo z ní 50 dobrovol-
níků. Díky své oddanosti 
evropskému projektu přispí-
vají tito mladí Evropané k 
solidaritě, územní spolupráci 
a ke vzkvétání hodnot 
soudržnosti.
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 „Interreg Volunteer Youth“:   
územní spolupráce pro všechny

Dejme otevřeným hranicím nový rozměr  

Strýc s tetou se právě vrátili z cesty podél neskonale krásného pobřeží severního 
Španělska. Původně sice plánovali jet z Bilbaa do Porta, ale ukázalo se, že pojmout 
dovolenou ryze španělsky bude snazší. Nechtěli ji totiž trávit překonáváním admi-
nistrativní noční můry, kterou bylo vyzvednutí pronajatého vozu v jednom státě 
Pyrenejského poloostrova a vrácení v jiném. Pro ně byla tato přeshraniční překážka 
novým a dočasným nepohodlím ne příliš velkého významu. Pro jiné lidi jsou však 
tyto problémy každodenní realitou.

Žádný jiný kontinent nemá tolik vnitřních hranic jako Evropa. Může se sice zdát, že 
tyto hranice nejsou vidět, ale přesto je EU rozkouskovaná administrativními, právními 
a psychologickými bariérami. Tyto složité situace nestojí jen čas a peníze, ale narušují 
svobodu občanů realizovat své občanství Může se například stát, že hasiči musí na 
hranicích čekat, než dostanou povolení jet dál a pomoci svým kolegům na druhé straně. 

Lidé jsou často šokovaní, když slyší, že každý týden pendluji mezi Belgií a Nizozemskem, 
byť jejich každodenní dojíždění v rámci Nizozemska jim zabírá dvakrát tolik času. Vzdálenost 
je v tomto případě jen pocit. Tyto složitosti vyvolané hranicemi budeme muset překonat, abychom 
ze srdcí a myslí lidí hranice vymazali. Tato myšlenka je také jádrem poselství nového sdělení Komise: 
„Podpora růstu a soudržnosti v příhraničních regionech EU“. 

Jsem dobrovolným reportérem iniciativy IVY v partnerství Vlámsko-Nizozemsko, protože jsem 
přesvědčen, že aktivní projevování evropské solidarity je skvělou cestou ke sjednocení rozmanitých 
evropských komunit. Svými reportážemi o inovativních přeshraničních projektech v mém regionu chci 
širokému okruhu lidí sdělit svůj „evropský pocit“. 

Evropané jsou schopni dosáhnout úžasných věcí tím, že svou prací a uvažováním hranice překračují. Inovace v rámci našeho 
programu přetvoří naši společnost a trh k lepšímu: vezměme například biotechnologický 3D tisk nebo nástroj, který lidem 
trpícím tremorem pomáhá s pitím. Tyto převratné technologie jsou ve stádiu vývoje díky přeshraniční spolupráci. Program 
Interreg mění přeshraniční výzvy na příležitosti. 

Díky poznatkům získaným zkušenostmi s IVY jsem náš region přestal vidět jako společenství periferií. Příhraniční regiony sice 
mohou být kulturně rozmanité, ale jejich obyvatelé jsou sjednoceni společnými výzvami a příležitostmi. Jsou významným 
symbolem hesla EU: „jednota v rozmanitosti“.

Robbert (Nizozemsko)

Navíc naše kanály sociálních sítí jsou propojeny s kanály dob-
rovolníků: příběhy, které sdílí s námi, a které jim předáváme 
my, se tak dostávají i do jejich sítí. Výsledkem je pak skládačka 
příběhů o programu Interreg, která koluje mezi spoustou evrop-
ských občanů a která šíří jeho úspěchy místním obyvatelům v 
jednotlivých evropských regionech – a tak geometrickou řadou 
vyrůstají další odnože ivy, které inspirují k pozitivní cestě.  

DALŠÍ INFORMACE
https://europa.eu/youth/Solidarity_cs
https://www.interregyouth.com/ 

Volunteer Youth

https://europa.eu/youth/Solidarity_cs
https://www.interregyouth.com/
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Současné procesy integrace a rozšiřování Evropské 
unie stojí před spoustou překážek. Z tohoto 
důvodu představuje pocit sounáležitosti s Evropou 
nezbytnou vazbu mezi lidmi a obcemi – jako jsou 
lidé a obce ve Valencijském regionu –, kteří sdílejí 
principy a hodnoty, jež se součástí našeho života 
staly překonáním složité cesty, a stojí na 
evropských základech, které jsou nyní prudce 
otřásány nesčetnými výzvami.  

Stejně jako všichni aktéři na evropské scéně – v obecném 
smyslu – musíme i my se všemi prostředky, které máme 
k dispozici, dělat vše, co je v našich silách, a zajistit, že 

rovnost, svoboda a solidarita budou nadále hlavními osami 
budování Evropy. 

V tomto kontextu máme my, regionální orgány, na dosah jedi-
nečnou příležitost: Politika soudržnosti EU umožňuje investice 
v souladu s řadou kritérií stanovených Evropskou komisí, která 
však poskytují manévrovací prostor. I když bereme v úvahu 
častou kritiku tohoto nástroje, zahrnující nedostatečnou pruž-
nost a transparentnost či složitost procesů, je politika soudrž-
nosti základním nástrojem EU pro veřejné investice. Jejím cílem 
je přispívat k harmonickému rozvoji regionů a být zárukou 
společné cesty ke sbližování v sociální, hospodářské a ekolo-
gické oblasti – v souladu s prioritami strategie Evropa 2020. 

Takový je i případ Valencijského regionu, otevřené země s 
výrazným evropským a mezinárodním charakterem. Ve Valencii 
se nedávno konaly oslavy u příležitosti druhé evropské konfe-
rence „Grow Your Region“, která má z politiky soudržnosti užitek 
už od roku 1988, kdy Generalitat podniklo první kroky k řízení 
těchto zdrojů, i když financování bylo významnější až v násle-
dujícím roce. 

Od roku 1989 do roku 2006 byl region příjemcem strukturál-
ních fondů jako cílový region kategorie 1 (v současnosti ozna-
čovaný jako „konvergence“), což pokračovalo v průběhu tří 
plánovacích období. V období 2007–2013 se region stal sou-
částí skupiny regionů Konkurenceschopnost a zaměstnanost, 
ale se specifickým přechodným statusem označovaným jako 
fáze postupného zavádění v důsledku opuštění cíle 1. 

 Valencie, Španělsko.

Politika soudržnosti a Valencijský 
region – nepostradatelný nástroj 
budování Evropy
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Snížené prostředky

Přechod do fáze postupného zavádění, který byl zdůvodněn 
zlepšenou pozicí v žebříčku prosperity mezi evropskými regiony, 
znamenal významné snížení přidělovaných finančních prostředků. 
Tento postup – v podstatě z metodologických důvodů – neod-
povídá finanční diskriminaci, kterou Valencijský region zažívá, 
což uznávají všechny vědecké zprávy vydané španělskou vládou, 
například nedávnou zprávou výboru expertů pro reformu auto-
nomního finančního systému nebo takových orgánů, jako je 
nezávislý orgán pro fiskální odpovědnost. 

Všechny tyto orgány zdůraznily neobvyklou situaci našeho území, 
a to nejen na španělské vnitrostátní úrovni, ale také na úrovni EU, 
protože se jedná o komunitu, která má příjem na obyvatele nižší 
než je průměr a která je navzdory tomu čistým přispěvatelem 
systému. A to je způsobeno právě nedostatkem prostředků ze 
systému financování a investic, kterým Valencijský region prochází. 
Je to situace, která ohrožuje konvergenci a možnosti budoucího 
rozvoje za rovných podmínek, jaké mají i ostatní území. 

Kombinace krizové situace s nedostatečným autonomním finan-
cováním a přesun mezi regiony ve fázi postupného zavádění 
znamená, že je nyní více než kdykoli předtím nutné zachovat, nebo 
dokonce zlepšit zdroje z Evropy, mají-li být chráněny základní 
veřejné služby a mají-li být zajištěny nezbytné infrastruktury pro 
jejich rozvoj. 

Díky návratu k politice soudržnosti v tomto finančním období 
2014–2020 Valencijský region dál dostává evropské finance pro-
střednictvím různých operačních programů, a to jak regionálních 
(Evropský sociální fond – ESF a Evropský fond pro regionální rozvoj 
–EFRR), tak i multiregionálních (Zaměstnanost mladých, Udržitelný 
růst, Inteligentní růst a iniciativa MPE). Celkem tyto prostředky 
dosahují částky 975 milionu EUR; v té není zahrnuta zbývající část 
ze současných strukturálních fondů a evropských investic – FEIE 
(Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova a Evropský 
námořní a rybářský fond), které nejsou považovány za součást 
regionální politiky a evropské soudržnosti. 

Budování silnější Evropy

Generalitat, obecně vzato, provádí řadu opatření financovaných 
společně s ESF a EFRR. Patří k nim například: podpora náboru 
mladých lidí, program Eurodyssea, projekty zaměřené na zlep-
šení zaměstnatelnosti, kvality zaměstnání a pracovní mobility, 
ochrana Valencijského kulturního dědictví, podpora výzkumu, 
vývoje a inovací v takových odvětvích, jako je zdravotnictví, 
podnikání a inovace MSP, financování integrovaných strategií 
udržitelného rozvoje měst nebo plánů udržitelného rozvoje 
měst, soubor projektů zaměřených na energetickou účinnost 
veřejných budov a digitalizace ekoparků. 

V současné debatě o budoucnosti Evropy je v kontextu hos-
podářských a sociálních problémů vyplývajících z finanční 
krize nutné pamatovat na to, že politika soudržnosti EU není 
jen jedním z mnoha nástrojů veřejných investic na regionální 
úrovni, ale také jedním z nezbytných základů budování Evropy. 
Proto musí zůstat hlavním posilujícím prvkem dlouhodobé 
hospodářské, sociální a územní soudržnosti. A má zásadní 
význam v regionech, které utrpěly dvojí ztrátu financí, jako 
se to stalo v případě Valencijského regionu. Výhodou evrop-
ských regionů je to, že mohou snadno kombinovat operabilitu 
a užší kontakt s občany, a proto je potřeba zachovat zásady 
subsidiarity a regionalismu a také podporovat dialog a diskusi 
s občany o budoucnosti našeho kontinentu.  

Vincent Soler I Marco, regionální ministr financí  
a hospodářského modelu, Generalitat Valenciana 

  Robotizace výroby v obuvnickém průmyslu umožňuje lepší řízení 
a využívání zdrojů energie a materiálů a lepší plánování výroby, které 
víc odpovídá poptávce na trhu. 
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V rámci programů politiky soudržnosti 
bylo Valencijské společenství do roku 2006 
regionem Cíle 1, potom bylo v letech 
2007–2013 ve fázi postupného zavádění 
a v současném programovém období patří 
mezi rozvinutější regiony. Je to podle vás 
správný obraz vývoje regionu v průběhu 
uplynulého desetiletí? Jak byste 
vyhodnotil úlohu EU v tomto procesu?

V nedávné době, po pozitivním vývoji 
s finanční podporou Evropské unie, bylo 
Valencijské společenství považováno za 
bohatý region. Nicméně krize tento trend 
rázně uťala. Mimoto se ve Španělsku 
potýkáme nejen s problémem nedosta-
tečného provádění státních investic, ale 
i s chronickým problémem nedostateč-
ného financování. V důsledku toho pak 
ve Valencijském společenství prakticky 
není prostor na aktivní politiky, pokud jde 
o hospodářský a sociální rozvoj, inovaci 
a podporu hospodářského modelu. 

Tuto situaci ještě zhoršil přesun do fáze 
postupného zavádění a hospodářská krize. 
Proto dokážeme lépe posoudit situaci, 
máme realistickou metodiku a jsme flexi-
bilnější v otázce kategorizace regionů. 

Cílem současného regionálního 
programu je další podpora 
hospodářského růstu a pracovních míst 
ve Valencijském společenství. Jak chcete 
zvýšit produktivitu zejména mezi 
malými a středními podniky? 

S cílem zlepšit konkurenceschopnost 
malých a středních podniků prostřednic-
tvím operačního programu 2014–2020 
financovaného z Evropského fondu pro 
regionální rozvoj (EFRR) se Valencijské spo-
lečenství snaží upřednostňovat podporu 
podnikatelského ducha, snazší využívání 
nových nápadů a pomoc při vytváření pod-
niků, zejména pak těch, které by mohly být 
považovány za inovativní nebo založené na 

technologiích. K produktivitě podniků při-
spívá také podpora jejich schopnosti růst 
na regionálních, vnitrostátních a meziná-
rodních trzích a schopnosti zapojit se do 
inovačních procesů – především pokud jde 
o lepší přístup k financování včetně 
finančních nástrojů s evropskými fondy. 

V rámci vašich programů může mít 
podpora formu grantů, nebo 
finančních nástrojů. Jaké jsou výhody 
a nevýhody tohoto nového přístupu?

V zásadě se dá říci, že používání finanč-
ních nástrojů má ve Valencijském spole-
čenství určité nevýhody, které mohou být 
dočasné. Jedná se například o nedosta-
tek zkušeností při jejich správě a nedo-
statek povědomí o jejich dostupnosti ze 
strany obyvatel obecně. Správné použí-
vání veřejných prostředků prostřednic-
tvím finančních nástrojů každopádně 
vede k lepšímu získávání finančních 

Podpora 
podnikatelského 
ducha
Pan Ximo Puig, předseda Generalitat Valenciana  
a vedoucí představitel Valencijského společenství  
(Comunitat Valenciana),vysvětluje současnou situaci  
ve španělské autonomní oblasti a její priority a naděje  
do budoucnosti.

INTERVIEW
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zdrojů tím, že se kombinují se soukro-
mými finančními prostředky a zároveň 
se zdroje opětovně využívají, což umož-
ňuje využití týchž prostředků v různých 
cyklech. 

Ve Valencijském společenství provádíme 
finanční nástroje ve spojení s Evropským 
sociálním fondem (ESF) i s EFRR se 
zaměřením na různé cíle. Pokud jde 
o EFRR, prostřednictvím půjček a kapitá-
lových nástrojů je poskytována podpora 
malým a středním podnikům s vysoce 
inovativní složkou a pro jejich internacio-
nalizační strategie. V případě ESF se sna-
žíme prostřednictvím mikroúvěrů pomáhat 
nezaměstnaným lidem. V současné době 
jsme společně s Madridem jediné auto-
nomní společenství, které provádí finanční 
nástroje ve spojení s ESF. V této souvis-
losti je třeba zmínit, že Valencijské spole-
čenství společně s Andalusií, Piamonte 
a Lombardií v současné době uskuteč-
ňují evropský projekt, jehož cílem je zlep-
šit sociální ekonomiku prostřednictvím 
finančních nástrojů. 

Klíčovým pilířem politiky soudržnosti je 
Evropská územní spolupráce. Víme, že 
v této oblasti jste obzvláště aktivní. Mohl 
byste nám ale prosím vysvětlit, jaké 
kontakty máte s ostatními evropskými 
regiony a jaký užitek vám to přináší?

Valencijské společenství prokázalo silný 
závazek ke spolupráci při dosahování cílů 
stanovených v programech spolupráce, 
takže využívá různé související struktury, 

jako je Anténa pro západní Středomoří 
z programu evropského nástroje soused-
ství a partnerství, nebo Valencijská kan-
celář Interact – v současné době jediná 
svého druhu na jihu Evropy. Prostřednic-
tvím EÚS se valencijské subjekty zúčast-
nily desítek projektů v rámci programu 
Interreg MED a Sudoe společně s nejrůz-
nějšími regiony v celém Středomoří a ve 
Francii, Portugalsku a Andoře. 

V novém období 2014–2020 proběhly 
sice teprve první výzvy, ale valencijské 
subjekty se zapojily už do 29 projektů 
Interreg. Mezi nimi vyniká projekt PANO-
RAMED, který se snaží přispět k regionál-
n ímu dialogu o mnohostranných 
operačních rámcích a dohodách zaměře-
ných na vyřešení společných problémů 
(viz strana 56). Valencijské společenství 
se dále zapojilo do projektů s regiony 
mimo tuto oblast, což vedlo k trvalé spo-
lupráci. Jedná se například o vztah s regi-
onem Sasko-Anhaltsko nebo řadu 
projektů s regionem Helsinki-Uusimaa. 

Přípravy týkající se politiky 
soudržnosti po roce 2020 nabývají na 
intenzitě. Jak se díváte na současnou 
diskusi?

Z hlediska Valencijského společenství 
potřebuje politika soudržnosti Evropské 
unie po roce 2020 významný rozpočtový 
příspěvek k udržení a dosažení svých cílů 
v oblasti sociální, hospodářské a územní 
soudržnosti pokrývající všechny regiony 
a k poskytování evropských veřejných 

zdrojů v souladu se smlouvami EU na 
základě sdíleného řízení, subsidiarity 
a víceúrovňové správy. Za každou cenu 
je tudíž nutné zabránit tomu, aby se 
politika soudržnosti nestala nástrojem 
provádění strukturálních reforem ve 
státech. V neposlední řadě je nutné 
zajistit oddělení mezi fondy, aby ESF 
zůstal hlavním nástrojem „sociální 
Evropy“, protože jeho integrace s EFRR 
by ohrozila vlastní podstatu sociálního 
zaměření ESF.  

 V politice soudržnosti po roce 2020 je nutné zajistit oddělení fondů, aby 
ESF zůstal hlavním nástrojem „sociální Evropy“, protože jeho integrace 

s EFRR by ohrozila vlastní podstatu sociálního zaměření ESF.
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Comunitat Valenciana je autonomní španělské společenství, 
které leží ve střední části jihovýchodu Pyrenejského polo-
ostrova. Jeho hlavním a největším městem je Valencie. 
Region se dělí na tři provincie – Alicante, Castellón a Valencia 
– a 34 okresů.

POČET OBYVATEL: Valencijské společenství, které má rozlohu 
23 255 km2, je v porovnání s ostatními autonomními spole-
čenstvími poměrně rozlehlé. Počtem obyvatel 4 934 993 je 
čtvrtým největším společenstvím ve Španělsku. Hustota osíd-
lení je 212 obyvatel na km2, což je mnohem víc než celková 
hustota zalidnění Španělska. 

HOSPODÁŘSTVÍ :  HDP Valencijského společenství je 
105 077 milionů EUR, a podle objemu HDP je tak čtvrtým špa-
nělským hospodářstvím. Pokud jde o HDP na obyvatele, což je 
dobrý ukazatel kvality života, v roce 2016 to bylo 21 296 EUR 
oproti 24 100 EUR HDP na obyvatele v celém Španělsku. 

V roce 2016 činil veřejný dluh společenství 44 663 milionů 
EUR, tedy 42,3 % vlastního HDP, a dluh na obyvatele byl 9050 
EUR na obyvatele. V pořadí autonomních společenství uspořá-
daném od nejmenšího dluhu po největší dluh je Valencijský 
region na 11. místě tabulky, a na 16. místě, pokud jde o dluh 
na obyvatele. 

TRH PRÁCE: Míra nezaměstnanosti v regionu je 17,5 %, což je 
vyšší než vnitrostátní úroveň. Se 427 000 nezaměstnanými se 
region řadí na 12. místo mezi autonomními společenstvími. 

PRŮMYSL: Ke strategickým odvětvím v regionu, která jsou důle-
žitá i z hlediska španělského hospodářství, patří výroba kera-
mického zboží a dlaždic, obuvi a koženého zboží, her a hraček, 
dřeva a nábytku, textilu, oděvů a automobilů.

Comunitat Valenciana
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REKONSTRUKCE KLÁŠTERA 
CARMEN VE VALENCIJSKÉM 
SPOLEČENSTVÍ
Díky Evropskému fondu pro regionální rozvoj bylo rekonstru-
ováno kulturní středisko a muzeum. Královský klášter Panny 
Marie z Carmen byl založen ve Valencii v roce 1281 v části 
Roteros za arabskými hradbami. Za své jméno vděčí jedné 
z nejoblíbenějších čtvrtí v centru města zvané Carmen. 

Klášter byl v provozu až do konfiskace Španělskem (1835–
1837), kdy byl změněn na muzeum výtvarných umění. Nová 
funkce ho zachránila před zbořením a v 19. a 20. století jeho 
učebnami prošlo mnoho předních valencijských malířů. 

Rekonstrukce probíhala v několika fázích a byla dokončena 
v roce 2011. Nyní je zde centrum současné kultury a pořádají 
se zde různé umělecké akce. Budova mimoto slouží jako 
ústředí konsorcia muzeí Valencijského společenství. 

V renesančním klášteře a prostorech nad ním byly ihned po 
zahájení prací objeveny islámské archeologické nálezy, které 
jsou dnes vystavovány v jedné z místností. Pokud jde refektář, 
byl zachráněn pozoruhodný systém trámoví, byly obnoveny 
kresby na stěnách ze 13. století a klenby a byly připraveny 
podpěry pro vystavované exponáty, aby se zabránilo poškození 
obvodových zdí. Rekonstruovány byly i další místnosti, například 
kapitulní síň a dormitář.

S pomocí prostředků z EFRR ve výši 2 470 029,58 EUR se 
v rámci projektu obnovilo 3300 m2 výstavní plochy, kterou 
dosud navštívilo 650 000 osob. Jen v samotném roce 2017 
sem zavítalo přes 150 000 návštěvníků, kteří se zúčastnili 
víc akcí a výstav než kterýkoli jiný rok. Díky EFRR mohlo 
Valencijské společenství obnovit pro své občany kulturní a 
historické prostory, které dříve ležely v troskách.

VÝVOJ ZDRAVOTNICKÝCH APLIKACÍ A 
ELEKTRONICKÉ ZDRAVOTNÍ ZÁZNAMY

Valencijské společenství podporuje s pomocí Evropského 
fondu pro regionální rozvoj tři významné projekty související 
se zdravotními záznamy:

    Projekt „Electronic Health Record“ (HER, Elektronický 
zdravotní záznam) integruje všechny veřejné klinické in-
formace, zajišťuje kontinuitu péče mezi různými oblastmi 
zdravotní péče a umožňuje přístup k informacím zdravotní 
péče bez ohledu na to, kde se nachází uživatel této služby 
(nebo odborný pracovník či příslušník veřejnosti),

      „ABUCASIS“ je projekt, který integruje zdravotní záznamy 
týkající se primární péče. V celém Valencijském spole-
čenství se již běžně používá a v současné době jsou ve 
fázi vývoje nové moduly a funkce,

    Projekt „ORION-CLINIC“ integruje zdravotní záznamy 
týkající se nemocniční péče a v současné době jej využívá 
10 nemocnic.

Vzhledem k pokroku dosaženému jak z hlediska funkčnosti, 
tak i z hlediska širokého využívání elektronických záznamů 
v primární péči se nyní úsilí soustředí na rozšíření programu 
ORION-CLINIC do všech veřejně spravovaných nemocnic 
ve Valencii.

ORION-CLINIC je informační systém nemocniční zdravotní 
péče pro nemocnice ve Valencijském společenství a klade 
velký důraz na každodenní klinickou praxi. Zaměřuje se na 
zkvalitňování opatření zdravotní péče o pacienty a lepší vý-
sledky zdravotní péče – zdravotnickým pracovníkům pomáhá 
v jejich práci, zvyšuje účinnost procesu zdravotní péče jako 
celku a usnadňuje kontinuitu zdravotní péče pro veřejnost.

Byl vytvořen s cílem usnadnit její vývoj a byl zaveden pomocí 
pečlivého řízení změn. Může být přizpůsoben budoucímu zdo-
konalování v oblasti řízení zdravotní péče a praxe a integrován 
do dalších systémů ministerstva všeobecné zdravotní péče 
a veřejných zdravotních systémů. Pro uživatele je lákavý, 
protože nabízí široký rozsah funkcí a jedinečné rozhraní 
opírající se o přísné testy použitelnosti.
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PROGRAM EURODYSSEA 

Valencijské společenství se od roku 1987 se účastní pro-
gramu Eurodyssea Shromáždění evropských regionů (AER). 
Cílem programu je poskytnout příležitost absolvovat stáž 
ve firmách v různých evropských regionech mladým lidem, 
kterým je 18–30 let a kteří mají odbornou kvalifikaci pro 
své studium. Tato stáž probíhá po dobu tří až šesti měsíců s 
podporou jejich regionu. Ve Valencijském společenství pod-
léhá tento program generálnímu ředitelství pro financování 
a evropské fondy ministerstva financí a hospodářského 
modelu a je až do výše 50 % spolufinancován Evropským 
sociálním fondem (ESF) v rámci operačního programu 
Valencijského společenství (POCV) 2014–2020.

Program nejenže poskytuje mladým lidem příležitost získat 
profesní zkušenosti, ale také jim usnadňuje učení se cizímu 
jazyku a zlepšuje jejich znalost jazyka i kultury hostitel-
ského regionu. Program je zajímavý i z hlediska firem. Ty 
totiž mají možnost hostit mladé lidi z celé Evropy, kteří 
mají specializaci a znalost jazyků, jež pro ně mají význam.

Programu Eurodyssea se účastní 29 regionů. Jeho účast-
níky jsou nezaměstnaní mladí lidé vedení jako občané 
Valencijského společenství. Mají také odbornou kvalifikaci, 
ukončené vzdělání (univerzita, regulované povolání nebo 
školení pro výkon zaměstnání) a znalost cizího jazyka. 
Na základě zásady vzájemnosti, která je zakotvena ve 

FINANČNÍ POMOC PRO NÁBOR 
A MOBILITU VÝZKUMNÝCH 
PRACOVNÍKŮ  
Cílem této grantové finanční pomoci je vyškolit doktorandské 
výzkumné pracovníky tím, že budou přijati k vytvoření výzkum-
ného projektu ve spolupráci s univerzitou nebo výzkumným 
střediskem s mezinárodním věhlasem mimo valencijský sys-
tém vědy a technologie. Dalším záměrem je přijmout 
výzkumné pracovníky pro předdoktorské školení ve výzkum-
ných střediscích a financovat jejich náklady na ubytování a 
cestovní výdaje po dobu tří až šesti měsíců působení ve 
výzkumných střediscích mimo Valencijské společenství. Pra-
covníci se snaží osvojit si nové technologie, získat přístup k 
vědeckým zařízením, nahlížet do bibliografických nebo doku-
mentárních sbírek a podílet se na dalších významných akti-
vitách v kontextu s doktorandskou prací jednotlivých příjemců. 
To bude přínosem pro jejich vědecké a technické školení.

Celá tato finanční pomoc přispívá k dosažení inteligentního 
růstu podporou zaměstnanosti a zlepšováním její kvality. 
Cílem je podporovat vysokou úroveň vzdělávání a odborné 
přípravy pro všechny a podporovat přechod mladých lidí ze 
vzdělávání do zaměstnání. Přesněji řečeno pomáhá vyškolit 
výzkumné pracovníky a také zvýšit jejich zaměstnatelnost pro 
podporu výzkumu, technologického rozvoje a inovací. To je v 
souladu se strategií Evropa 2020 na podporu inteligentního 
a udržitelného růstu podporujícího začlenění.

Dostupnost vhodného lidského kapitálu v oblasti výzkumu, 
vývoje a inovací je nezbytná pro konkurenceschopnost 
Evropy, pro vytváření nových poznatků a technologií, pro jejich 
přizpůsobení, transformaci a využívání a také pro podporu 
zavádění nových modelů a organizačních principů.
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PLÁNY UDRŽITELNÉ MĚSTSKÉ 
MOBILITY
Vláda Valencijského společenství v souladu se strategií 
Evropa 2020 schválila na období 2014–2020 operační 
program Evropského fondu pro regionální rozvoj pro 
Valencijské společenství.

Cílem Valencijského společenství pro rok 2020 je soustře-
dit prostředky na odvětví s větší přidanou hodnotou, což 
mu umožní konsolidovat model rozvoje kolem inteligent-
ního růstu. Tyto aktivity rozšíří tam, kde má region spe-
cializaci a výraznější kvalifikaci, a přitom vezme v úvahu 
území jako faktor konkurenceschopnosti.

S tímto zaměřením a s cílem zajistit větší účinnost vyu-
žívání finančních prostředků byly zohledněny všechny 
stávající regionální strategie, které spadají do oblasti 
působnosti Valencijského společenství.

Dne 23. listopadu nakonec Valencijské společenství požá-
dalo o řadu grantů v této oblasti na podporu místních akč-
ních projektů pro obce způsobilé pro spolufinancování ze 
strany OP EFRR pro Valencijské společenství 2014–2020, 
prioritní osy 4 a 6.

V souvislosti s osou 4 (Upřednostňování přechodu k níz-
kouhlíkové ekonomice ve všech odvětvích) budou doto-
vány ty akce, které mají dopad na konkrétní cíl 4.5.1: 
„Podpora udržitelné městské mobility: čistá městská 
doprava, hromadná doprava, propojení měst a venkova, 
zlepšení silniční sítě, cyklistická a pěší doprava, elektrická 
mobilita a rozvoj systému zásobování čistou energií.“ 
Konkrétně tedy vypracování a schvalování a také prová-
dění vlastních plánů udržitelné městské mobility obcemi 
Valencijského společenství. 

Je třeba zmínit, že pokud jde o vypracování a provádění, 
jsou tyto plány udržitelné městské mobility závislé na pro-
cesu účasti občanů, aby se mohly stát nástrojem přeměny 
měst. Jejich cílem je upřednostnit pěší a cyklistické cesty, 
zlepšit dostupnost, vytvořit městské prostory pro soužití 
občanů a zdravější pohyb městským prostředím.

Při plánování a vypracování plánů udržitelné městské 
mobility přihlédly místní subjekty k potřebám různých 
činitelů zapojených do městské mobility a navrhly par-
ticipační postup otevřený asociativní síti, hospodářským 
subjektům a obyvatelům, kteří se zajímají o účast na 
individuální úrovni.

stanovách programu, vláda Valencijského regionu vítá 
stejný počet mladých Evropanů, kteří realizují svou stáž ve 
valencijských společnostech po dobu dvou až pěti měsíců. 

Pobyt zahrnuje čtyřtýdenní období jazykového školení a se-
známení s kulturou, za nějž má odpovědnost hostitelský 
region, a období minimálně dvou a maximálně pěti měsíců 
strávených ve firmě, s platem nebo grantem (pokud je 
to mimo EU). Hostitelský region také pomůže s hledáním 
ubytování pro celý pobyt.

Valencijské společenství prostřednictvím generálního ře-
ditelství pro financování a evropské fondy udělí podporu 
ve výši 1403 EUR měsíčně na nabídnuté místo, k čemuž 
bude připočten minimální příspěvek ve výši 122 EUR mě-
síčně od firmy, a celková částka bude určena na pokrytí 
pracovních nákladů osob ve smluvním vztahu. Po odečtení 
daně z příjmu (19 %) a dávek sociálního zabezpečení ze 
strany firmy a pracovníka získá mladý člověk minimálně 
843,35 EUR čistého.

Z této iniciativy už mělo užitek mnoho mladých lidí. 
V průběhu uplynulých 10 let (2008–2017) navštívilo 
jiné zúčastněné regiony (v Německu, Belgii, Chorvatsku, 
Itálii, Francii, Gruzii, Norsku, Portugalsku, Rumunsku a 
Švýcarsku) 616 mladých lidí z Valencijského regionu, a 
celkem 556 mladých lidí z jiných evropských regionů bylo 
hosty valencijských organizací a firem.

Na základě dalšího sledování mladých obyvatel 
Valencijského společenství, kteří se v nedávných letech 
vrátili, se odhaduje, že zhruba 60 % jich najde práci  
v prvním roce po návratu, přičemž 45 % z nich ji získá 
relativně rychle. Současné okolnosti na trhu práce jsou 
odlišné a uvidí se, jak to ovlivní míru začlenění. 

Pro celý operační program regionu je k dispozici rozpočet 
ve výši 3 776 656 EUR. Rozpočtované investice na finanční 
rok 2017 činí 732 000 EUR. Ty jsou rozděleny do dotací pro 
valencijské společnosti hostující mladé lidi, na pomoc při 
ubytování mladých lidí, jazykové kurzy, technickou pomoc 
a seznámení s kulturou. 
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Z financování 
EU má nadále 
prospěch Malta
V průběhu celého programového období 2007–
2013 bylo investováno 850 milionů EUR z fondů 
EU (Evropského fondu pro regionální rozvoj 
a Fondu soudržnosti) do klíčových oblastí 
maltského hospodářství s cílem zásadně zlepšit 
život obyvatel Malty. 

Na základě úspěchů dosažených v minulosti bylo dal-
ších 700 milionů EUR přiděleno na programové 
období 2014–2020. Tyto prostředky se v současné 

době využívají na podporu vytváření pracovních míst, konku-
renceschopnosti podniků, hospodářského růstu, udržitelného 
rozvoje a s cílem dále zlepšit kvalitu života obyvatel Malty. 

V rámci strategie Evropa 2020, která klade výzkum a inovace 
do popředí evropského úsilí stát se inteligentním a udržitel-
ným hospodářstvím podporujícím začleňování s vysokou 
úrovní zaměstnanosti, produktivity a sociální soudržnosti, 
Malta přidělila prostředky na infrastrukturu výzkumu a inovací 
a na opatření k posílení vazeb mezi akademickým prostředním 
a průmyslem. Tento trend zůstává zachován i během sou-
časného programového období a budoucí investice budou dále 
soustředěny na zařízení pro výzkum a inovace a na přístup 
k financování pro podniky.

Dříve se investice do vzdělávací infrastruktury zaměřovaly 
na zajištění pevné platformy pro zvýšení účasti na vzdělávání 
na postsekundární a terciární úrovni. Investice z EFRR ve výši 
112,5 milionů EUR šly do infrastruktury a rozšiřování, moder-
nizace a další kapitálové investice mířily do hlavních post-
sekundárních a terciárních institucí. Během programového 
období 2014–2020 budou opatření dál zaměřena na snahy 
dosáhnout vnitrostátních cílů Malty, k nimž patří snížení počtu 
mladých lidí bez ukončeného vzdělání a zvýšení počtu osob 
ve věku 30–34 let s dokončeným terciárním vzděláním. Inves-
tice do vzdělávání jsou vždy doplněny o prostředky z Evrop-
ského sociálního fondu, který klade větší důraz na kvalitu 
vzdělávání a dovednosti studentů. 

Podpora hospodářského centra

Malta má nedostatek přírodních zdrojů, malou rozlohu a nepřízni-
vou zeměpisnou polohu, a proto je pro ni zásadní vytvoření speci-
ficky zaměřených trhů, v rámci nichž by mohla vyniknout a vytvořit 
si hospodářský blahobyt. S tímto cílem díky financování EU pokra-
čují a budou pokračovat některé investice, aby se zvýšila konku-
renceschopnost Malty a aby se Malta stala střediskem excelence 
v různých hospodářských činnostech. Financování EU se bude dál 
prostřednictvím různých grantů a finančních nástrojů využívat 
k úsilí o restrukturalizaci a remodernizaci v soukromém sektoru. 

Jednou z hlavních priorit tohoto ostrova je také odvětví zdravot-
nictví, a to zejména proto, že je zárukou společnosti, která více 
podporuje začlenění. Stěžejní projekty (například onkologické 
centrum), kterými se vyznačovalo předchozí programové období, 
budou dál doplněny o další investice, aby se zlepšily zdravotnické 
služby na Maltě a zajistilo se účinné poskytování služeb na 
úrovni komunit. 

Za zásadní se považuje vytvoření lepších zařízení pro odvětví ces-
tovního ruchu Malty, které je důležité pro místní hospodářství 
a významnou měrou podporuje zaměstnanost. V programovém 
období 2007–2013 byly investice zaměřeny na zlepšování místních 
služeb cestovního ruchu, rozvoj nových specificky zaměřených trhů 
a obnovu řady historických památek s vysokou turistickou hodno-
tou. V tomto období pak budou pokračovat doplňková opatření na 
záchranu přírodního, historického a kulturního dědictví. 
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Zvláštní charakteristiky Malty, k nimž patří malá rozloha a rela-
tivně vysoká hustota měst, představují značné výzvy pro zdejší 
odvětví dopravy. Financování EU bude proto i nadále zaměřeno 
na optimalizaci propojení ostrovů Malty, a to v domácním i mezi-
národním měřítku. Toho bude dosaženo různými investicemi do 
silniční infrastruktury sítě TEN-T, námořní infrastruktury a také 
přechodu na jiný druh dopravy. Tyto investice pomáhají mimo 
jiné odstraňovat překážky a zkracovat dobu přepravy, a proto 
rozhodně přispějí k větší konkurenceschopnosti. 

Za účelem dosažení cílů EU do roku 2020 v oblasti energetiky, 
které se Malty týkají, byla podniknuta řada iniciativ na podporu 
výroby čisté energie a zavádění postupů energetické účinnosti. 
Tím se řeší ekologické dopady elektrické energie a spotřeby. 
Dosažené pozitivní výsledky budou díky intervencím a inicia-
tivám zaměřeným na domácnosti, podniky a veřejný sektor 
i nadále pokračovat podporou opatření na úsporu energie 
a prosazováním systémů energetické účinnosti.

Nakládání s odpadem a vodou

Dva významné pilíře představuje také nakládání s odpadem 
a vodou. K řešení výzev v oblasti nakládání s odpadem, jimž Malta 
čelí, a k nápravě jejich negativního dopadu na životní prostředí, 
bylo v předchozím programovém období přiděleno 125 milionů 
EUR na velké investice, například na rehabilitace a obnovu uza-
vřených skládek. Budou uskutečněna nová opatření ke snížení 
množství odpadu a převodu zbývajících reziduí k recyklaci. 

Velkým problémem země je bezpečnost zásob vody a naklá-
dání s odpadní vodou. Na řešení obou problémů byly v minu-
losti investovány značné prostředky. Tato odvětví budou 
i nadále přijímat investice politiky soudržnosti s cílem rozvíjet 
potřebnou infrastrukturu k zajištění dostatečných zdrojů vody 
pro Maltu, aniž by docházelo k vyčerpávání přirozené vodo-
nosné vrstvy. Ve snaze řešit silné tlaky na vodní zdroje ostrova 
a zlepšit kvalitu vody a zároveň se přizpůsobit změně klimatu 
budou opatření zaměřena na zvýšení povědomí o ochraně 
a účinném využívání zdrojů vody a o optimalizaci využívání 
a kvality podzemních vod. 

Dr Aaron Farrugia, státní tajemník  
pro financování EU a sociální dialog 

Esplora, maltské interaktivní vědecké centrum, poskytuje neformální 
vzdělávací prostředí pro vědecké objevy. 

 Malta má nedostatek přírodních 
zdrojů, malou rozlohu a nepříznivou 
zeměpisnou polohu, a proto je pro ni 

zásadní vytvoření specificky 
zaměřených trhů, v rámci nichž 
by mohla vyniknout a vytvořit si 

hospodářský blahobyt. 
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ZACHYCENO FOTOAPARÁTEM NA MALTĚ

Projekty na Maltě financované Fondem 
soudržnosti a Evropským fondem pro 
regionální rozvoj pomáhají vytvářet pracovní 
místa, podporují hospodářský růst, přispívají 
k větší konkurenceschopnosti podniků, 
zkvalitňují vzdělávání a odbornou přípravu, 
podporují udržitelný rozvoj a oživují kulturní 
dědictví a cestovní ruch v zemi. 
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01   Projekt na rehabilitaci a obnovu uzavřených skládek si klade 
za cíl obnovit skládky a vytvořit z nich veřejné parky. 

02   Vnitrostátní projekt ochrany proti povodním zajistí lepší  
infrastrukturu odvádění přívalových vod a správu údolí.

03  Byla rozšířena a modernizována Salina Coast Road. 

04   Masterplan: projekt rozvoje institutu aplikovaných věd 
a podnikatelského a obchodního institutu zajistil nové prostory 
a moderní učební materiály a zařízení.

05   Vnitrostátní interaktivní vědecké centrum poskytuje špičkovou 
stálou infrastrukturu pro interaktivní vědecké zážitky.

06   Projekt ochrany archeologického dědictví ochránil dvě památky 
ze seznamu světového dědictví UNESCO, které jsou součástí 
megalitických chrámů na Maltě.

07   Projekt vytvořil krajinářsky upravený městský prostor, veřejné 
akvárium, potápěčský institut, parkovací prostory, cyklostezku  
a Garigue Heritage Park. 

08   V budově univerzitního výpočetního střediska  
sídlí datové centrum, počítačové laboratoře, učebny  
a prostory pro videokonference.

09   Onkologické centrum v nemocnici Mater Dei Hospital nabízí 
zařízení pro pokrokovou léčbu rakoviny.

10   V rámci projektu byl instalován systém fotovoltaických panelů 
o výkonu 30 kWp na střeše budovy Għajnsielem Band Club.

11   Součástí projektu St. Angelo Heritage Experience byla obnova 
této historické ikony v zálivu Grand Harbour.

12   V rámci obnovy citadely vzniklo návštěvnické centrum a byly 
obnoveny veřejné prostory a infrastruktura.

PANORAMA / ZIMA 2017 / Č. 63

49



50

Program na podporu 
strukturálních reforem:  
nový přírůstek 

Od dubna 2017 mohou členské 
státy dobrovolně žádat o pod-
poru pro provádění reforem, 
programů hospodářských změn 
a reforem podle konkrétních 
doporučení pro jednotlivé země.

Základní myšlenkou přitom je, že 
konkrétní reformy ve veřejné 
správě podporují inovaci, investice 

a socio-ekonomický růst. Zároveň se tak 
vytváří více synergií mezi celkovými hos-
podářskými a fiskálními reformami a 
evropskými strukturálními a investičními 
fondy (ESIF). Díky zkušenostem a odbor-
ným znalostem předních hráčů mohou 
členské státy, nyní podporované nástro-
jem v podobě Programu na podporu 
strukturálních reforem (SRSP), dosahovat 
větší účinnosti a efektivnosti. 

Program dosud využila více než polo-
vina členských států: Útvar na podporu 
sociálních reforem (SRSS) – útvar 
Evropské komise, který koordinuje pro-
gram SRSP – obdržel přes 200 žádostí 
o podporu z 16 různých zemí EU. Za 
způsobilé bylo považováno šedesát pro-
cent těchto žádostí, které se týkají růz-
ných oblastí, jako je například řízení 
veřejných financí, správa, podnikatelské 
prostředí, trh práce, sociální služby a 
rozvoj kapitálového trhu. 

Více než 22 milionů EUR se na pomoc 
při provádění těchto reforem použije 
v prvním roce. Vzhledem k tomu, že 
tento program je podporován ESI fondy, 
byl jedním z klíčových zavedených prvků 
princip partnerství, který je základní 
hodnotou politiky soudržnosti. Je skvělé, 
že tuto zásadu si v rámci spolupráce 
a v předložených plánech podpory 
aktivně osvojují Komise i členské státy. 

Další kroky

Program SRSP, který byl nyní přijat pro 
období 2017–2020, přispívá k institu-
cionálním, administrativním a růstově 
udržitelným strukturálním reformám 
v členských státech. Rozpočet na tento 
program činí 142,8 milionu EUR z ESIF. 
Nejpozději do června 2019 předloží 
Evropská komise hodnocení programu 
v polovině období, které se bude týkat 
evropské přidané hodnoty a řešení míst-
ních, regionálních a vnitrostátních 
výzev. 

Lambert Van Nistelrooij,
spoluzpravodaj SRSP, poslanec  

Evropského parlamentu

Rubrika Jak to vidíte vy v časopisu Panorama 
představuje, co zúčastněné subjekty z místní, 
regionální, národní i evropské úrovně říkají o 
dosažených úspěších v období let 2014–2020 
a jak se dívají na probíhající a zásadních diskusi 

o politice soudržnosti po roce 2020. 

Budeme rádi za každý příspěvek ve vašem jazyce a některé 
z nich uveřejníme v příštích vydáních. Pokud chcete získat 
další informace o pokynech a termínech, kontaktujte nás na 
adrese region-panorama@ec.europa.eu.

V časopisu 
PANORAMA 

budeme vděční za 

každý váš 

příspěvek!

JAK TO VIDÍTE VY
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Učiňme území středem zájmu 
politiky soudržnosti 
Politika soudržnosti přináší 
evropským občanům nepo-
chybné výhody, a proto je 
nezbytné, aby dál působila ve 
všech regionech pomocí regio-
nálních programů a strategií, 
které aktivně zohledňují stáva-
jící socio-ekonomický a územní 
kontext.

Její pokračování po roce 2020 by 
mělo vést k vyřešení současných 
přetrvávajících těžkostí: nedosta-

tečně viditelných výsledků a špatného 
osvojování politiky soudržnosti ze strany 
zamýšlených konečných příjemců, 
občanů; přílišné komplikovanosti pravidel 
pro přístup k fondům a problému rychle 
reagovat na vznikající potřeby; nedosta-
tečného zohlednění rozmanitosti území 
a jejich konkrétních podmínek a existence 
jednotných pravidel, které vedou ke 
zvyšování rozdílů na místní úrovni.

Bude také nutné uvažovat o tom, že pří-
lišná roztříštěnost zásahů neumožňuje 
dosažení kritického množství, které je z 
dlouhodobého hlediska dostačující k 
vytvoření pozitivních výsledků, a že inte-
grace mezi intervencemi často čelí znač-
ným obtížím. Proto bude nutné jít nad 
rámec vize, která je stále příliš zaměřená 
na segmenty, aby bylo možné významně 
zjednodušit regulační aparát a umožnit 
větší flexibilitu programů.

Na výzvy, jimž čelí všechna území v rámci 
Evropské unie, by tedy mohl lépe reagovat 
integrovaný územní přístup. Z nedávného 
výzkumu vyplývá, že je zdůrazňován 
nesoulad mezi úrovněmi rozvoje měst-
ských a venkovských oblastí. To znamená, 
že bude důležité věnovat důkladnou pozor-
nost různým územním podmínkách – 

zejména výhodám těchto oblastí (jako jsou 
například hory) s trvalým geografickým 
znevýhodněním. Zejména zde může být 
trend poklesu obyvatel odvrácen zlep-
šením jejich podmínek, což zase vyža-
duje lepší přístup ke službám a také 
lepší podmínky pro přesun podniků 
(například kompenzace rozdílů v nákla-
dech vyplývajících z nadmořské výšky). 

To vše je zapotřebí i ve snaze náležitě 
uznat význam klíčové úlohy horských 
oblastí (chráněná a humanizovaná kra-
jina, omezená hydrogeologická rizika a 
neznečištěné životní prostředí), které 
přinášejí výhody nejen místním obyva-
telům, ale také všem obcím od nížin až 
po velká města.  

 … bude nutné jít nad rámec vize, která je 
stále příliš zaměřená na segmenty, aby bylo 

možné významně zjednodušit regulační aparát 
a umožnit větší flexibilitu programů. 

Enrico Mattei,  
autonomní region Valle d’Aosta, 

koordinátor útvaru strukturálních 
politik a evropských záležitostí
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Názor francouzských 
departementů na budoucnost 
evropské politiky soudržnosti

V tomto období debat a institu-
cionálních strategií v souvislosti 
s trváním a budoucností evrop-
ských fondů soudržnosti pro 
období po roce 2020 nemohly 
francouzské departementy 
nečinně přihlížet.

Francouzské departementy mají 
značné zkušenosti a hrají význam-
nou úlohu v oblasti mobilizace 

evropských strukturálních a investičních 
fondů, zejména při provádění třetí klíčové 
oblasti Evropského sociálního fondu – 
začleňování. Sedmdesát osm francouz-
ských departementů dokonce funguje 
jako zprostředkovatelské organizace. 
Proto se zvolení zástupci sešli, aby vyjá-
dřili svůj postoj k tomuto tématu. Ve 
svých závěrech se opírají o následující 
připomínky a zásady.

Politika soudržnosti je významnou součástí 
evropské integrace a pomáhá zmírňovat 
rozdíly v bohatství a podporuje rozvoj mezi 
evropskými územími. 

Diskuse kolem budoucnosti evropské poli-
tiky soudržnosti po roce 2020 se sice točí 
kolem budoucího rozpočtu sníženého o 
chybějící finanční příspěvek od Spojeného 
království, ale tato politika by neměla být 
používána jako řídicí proměnná. 

V tomto kontextu francouzské departe-
menty mobilizují pro zachování skutečné 
politiky soudržnosti – napříč všemi územími 
a zaměřením na široká témata. 

Postoj, který zastávají francouzské 
departementy, se soustředí zejména na 
pět hlavních zásad:

 > silná a ambiciózní politika soudržnosti,
 > silný závazek ve prospěch začleňování, 
který departementy podporují svou 

schopností být vůdci v oblasti solidarity 
a garanty účinného provádění Evrop-
ského sociálního fondu (ESF),

 > zohlednění specifických území v rámci 
politiky soudržnosti,

 > zohlednění specifik přeshraniční spo-
lupráce v rámci politiky soudržnosti, 
a lepší řízení politiky soudržnosti.

Za tímto účelem byla shromáždění fran-
couzských departementů (ADF) předložena 
koncem listopadu rezoluce. 

 Politika soudržnosti je významnou součástí 
evropské integrace a pomáhá zmírňovat rozdíly 

v bohatství a podporuje rozvoj mezi 
evropskými územími. 

Simon Letonturier (vlevo)  
a Augustin Rossi (vpravo),  

Shromáždění francouzských 
departementů, poradci

JAK TO VIDÍTE VY
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Extremadura – inovační model 
založený na specializaci 
a podnikání
Španělský region Extremadura, 
kterému Evropa udělila cenu 
Evropský podnikatelsky zamě-
řený region 2017, se rozhodl pro 
rozvoj podnikání a firem jako 
jeden z pilířů svého růstu a kon-
vergenci směrem k dalším evrop-
ským regionům pomocí akčního 
plánu zaměřeného na oblasti 
inteligentní specializace, uvedené 
ve strategii RIS3 Extremadura.

Příkladem tohoto přístupu je program 
financování v rámci VI. regionálního 
plánu pro výzkum, technologický 

rozvoj a inovace v oblastech specializace. 
Program zahájený regionální vládou je 
základním nástrojem plánování, propagace, 
řízení a provádění výzkumu, rozvoje a ino-
vací. Jako celek společně s mnoha dalšími 
opatřeními má na příští čtyři roky rozpočet 
ve výši 420 milionů EUR.

V současné době se provádí první balíček 
programu a jeho cílem je financování 
projektů ve firmách založených na tech-
nologiích a v začínajících podnicích. Jedná 
se o finanční produkty určené pro sou-
kromé společnosti o celkové hodnotě 
32 milionů EUR. Jejich strategické směry 

jsou zaměřeny na podporu výzkumu, 
vývoje a inovací v takových oblastech, 
jako je zemědělsko-potravinářské 
odvětví, zdravotnictví, obnovitelné ener-
gie, cestovní ruch, IKT, biohospodářství 
a oběhové hospodářství, digitální trans-
formace a humanitní a sociální vědy.

Provádění plánu má posílit vědecký 
systém regionu Extremadura jako celek 
a má podpořit technologická centra a 
výzkumné skupiny a prostřednictvím cel-
kem 66 opatření propojit výzkum s fir-
mami. Kromě toho ve městě Cáceres 
bude otevřen „bio-inkubátor“ a další se 

zaměřením na biohospodářství a obě-
hové hospodářství bude zřízen v hlavním 
městě regionu Extremadura Méridě.

Vedle programů určených pro podniky je 
třeba zmínit i plán zaměstnanosti mladých 
lidí. Tento program, jehož rozpočet činí 
4,5 milionu EUR, má za cíl nejen zlepšit 
zaměstnatelnost mladých lidí s univerzit-
ním vzděláním nebo vyšším a středním 
odborným vzděláním, ale také zhodnotit 
mladé talenty a podporovat kulturu 
výzkumu v regionálních firmách v oblastech 
specializace zdejšího regionu.  

 VI. regionální plán 
je základním 

nástrojem plánování, 
propagace, řízení a 

provádění výzkumu, 
rozvoje a inovací... na 

příští čtyři roky má 
rozpočet ve výši 

420 milionů EUR. Jesús Alonso Sánchez,
generální tajemník pro vědu,  

technologii a inovace regionální 
ministerstva infrastruktur, Junta 

de Extremadura



54

Díky financování z EFRR zavedl v minulých letech 
Dolnorakouský zdravotní a sociální fond NÖGUS 
řadu iniciativ a projektů zaměřených na spolupráci 
v oblasti zdravotnictví mezi Dolním Rakouskem 
a sousedními zeměmi. Cílem je zajistit, aby lidé 
žijící po obou stranách hranice mohli v zemi 
obdržet lékařskou péči. Tento velmi úspěšný 
projekt vedl k tomu, že všechny přeshraniční 
aktivity byly v září 2017 zahrnuty do společného 
rámce známého jako „Healthacross“. 

Healthacross znamená opatření zdravotní péče bez hra-
nic. Tuto značku nyní přivádí k životu mezinárodní spo-
lupráce a inovativní projekty v oblasti zdravotnictví 

v příhraničních regionech mezi Dolním Rakouskem a Českou 
republikou a mezi Dolním Rakouskem a Slovenskem. 

Specializovaný tým vedený ředitelkou Elke Ledlovou, která je 
zdravotnickou asistentkou, postupuje v souladu s heslem „V pří-
hraničním regionu se ujímají evropské nápady“ a v případě 
opatření zdravotní péče v ještě větší míře potírá hranice: „Svou 
prací chceme pomoci vybudovat mosty mezi Dolním Rakous-
kem a dalšími evropskými zeměmi, aby lidé na obou stranách 
hranice mohli využívat péči v blízkosti svého bydliště.“

Přeshraniční projekty mají spoustu výhod. Pacienti se mohou 
sami rozhodnout, na které straně hranice by se chtěli nechat 
ošetřit, a rovněž mohou využívat léčbu v místě. To má význam 
zejména v naléhavých případech, a mohlo by to dokonce 

zachránit život, pokud je nejbližší nemocnice nebo nejbližší 
dostupná ambulance na druhé straně hranice. Možnost čerpat 
zkušenosti z jiných zemí, které lze využít v Dolních Rakousích, 
poskytují i mezinárodní sítě a spolupráce. 

Péče napříč obcemi

Čeští pacienti navštěvují regionální nemocnici v Gmündu
Přeshraniční spolupráce usnadnila lidem každodenní život 
zejména v regionech, kde leží města Gmünd a České Velenice. 
Regionální nemocnice Waldviertel-Gmünd leží přímo na hranici, 
přičemž nejbližší ambulantní středisko na české straně je vzdá-
leno více než 30 kilometrů, a nejbližší nemocnice je dokonce 
ještě dál – 60 kilometrů. 

Zdravý výhled pro  
přeshraniční zdravotní péči

„Péče, kterou poskytuje regi-

onální nemocnice v Gmündu, 

se netýká pouze zdravotní 

péče, ale zahrnuje i lidské 

hledisko. Dnes už nechci 

vzpomínat na komplikace 

spojené s dlouhým cestová-

ním do nejbl ižš í  české 

nemocnice a skutečně si 

vážím možnosti rychlé zdravotní péče,“ vysvětluje jeden 

nadmíru spokojený pacient, Zdeněk Tomáš z Českých Velenic, 

který se stal  čtyřtisícím českým pacientem  ošetřeným v 

regionální nemocnici v Gmündu.
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Výsledkem projektu je to, že české pojišťovny budou svým 
pacientům hradit léčebné výlohy. Pacientům a zaměstnancům 
nemocnice pomáhají s komunikací tlumočníci a česky mluvící 
personál. V současné době probíhají diskuse se zúčastněnými 
organizacemi v jižních Čechách, aby se rozsah péče o české 
pacienty v Gmündu rozšířil z pouhé ambulantní péče na péči 
lůžkovou. Kromě toho budou vytvořeny příležitosti pro dlouho-
dobou spolupráci v rámci přeshraničních zdravotních středisek 
Cross-border Health Cubes v Gmündu/Českých Velenicích.

Radioterapie pro obyvatele Dolních Rakous v nemocnici 
Znojmo
V roce 2018 se v rámci získávání prvních zkušeností s prová-
děním projektu dostane 15 pacientům z klinik ve Weinviertel 
– v Mistelbachu, Hollabrunnu a Kremsu – radiační terapie ve 
znojemské nemocnici. 

Přeshraniční spolupráce v oblasti záchranné služby 
s Jihomoravským a Jihočeským krajem
Dolní Rakousy už podepsaly dohodu o poskytování záchranné 
služby s Jihomoravským a Jihočeským krajem Dalším krokem 
bude přizpůsobení softwaru, což profesionalizuje komunikaci 
mezi střediskem tísňového volání 144 v Dolních Rakousích 
a středisky tísňového volání v Jihomoravském a Jihočeském 
kraji. Cílem je usnadnit přeshraniční záchranné operace. Zajistí 
se tak rychlá vzájemná pomoc v naléhavých situacích bez 
byrokratických překážek.

Centrum pro léčbu endometriózy v regionální nemocnici Melk
Základem pro první centrum léčby endometriózy s certifikátem 
EU v Dolních Rakousích se stala výměna poznatků mezi regi-
onální nemocnicí Melk a nemocnicí ve Znojmě. Ta má tuto 
oblast na starosti a centrum, kde pacientky nyní mohou být 
diagnostikovány a léčeny rychleji, už má. Endometriózou, což 
je chronické onemocnění, k jehož příznakům patří silné bolesti 
a neschopnost mít děti, je postižena každá desátá žena 
v reprodukčním věku.  

DALŠÍ INFORMACE
www.noegus.at

„Naše průkopnické projekty, v 

rámci kterých spolupracují sou-
sední regiony, jsou příkladem pro 

celou Evropu. Světová zdravot-
nická organizace proto vybrala 

Dolní Rakousy jako vlajkovou loď 

mezi regiony,“ říká Johanna Mik-
lová-Leitnerová, zemská hejt-
manka Dolních Rakous.

Zdraví nezná hranice

Pacienti by měli mít přístup do nejbližší nemocnice, byť je v jiné zemi.

Přeshraniční spolupráce v oblasti zdravotnictví je cestou, jak se vypořádat s nedostatky 
a neúspěchy a zároveň využít příležitosti.

Více informací: „Evropská přeshraniční spolupráce v oblasti zdravotnictví: Teorie a praxe“:  
http://europa.eu/!MX44jk

„Od zahájení projektu kon-

cem listopadu 2016 jsme v 

regionální nemocnici  v 

Melku úspěšně ošetřili už 

80 pacientek s endometrió-

zou. Pět pacientek si mohlo 

splnit touhu mít děti – čtyři 

otěhotněly přirozenou ces-

tou a jedna pacientka podstoupila umělé oplodnění,“ sděluje 

primář dr. Leopold Wanderer, vedoucí gynekologického a 

porodnického oddělení v regionální nemocnici v Melku.

https://www.noegus.at/
http://ec.europa.eu/regional_policy/cs/information/publications/brochures/2017/european-cross-border-cooperation-on-health-theory-and-practice
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Středomořské politiky získávají 
nové řídicí fórum
Ve Středomoří bylo zahájeno nové evropské fórum 
řízení nadnárodní spolupráce s cílem posílit 
vytváření politik v celém regionu. 

PANORAMED – středomořská řídicí platforma je nový 
rozsáhlý projekt schválený programem Interreg 
Středomoří, který spojuje vnitrostátní ministerstva 

a regionální orgány evropských států ležících na pobřeží 
Středozemního moře. Účastníci programu od Portugalska po 
Kypr budou úzce a pravidelně spolupracovat při překonávání 
příslušných problémů, jako je pobřežní a námořní cestovní ruch 
a námořní dohled v oblasti.

Projekt, v jehož čele stojí jakožto hlavní partner španělské mini-
sterstvo financí a veřejné správy, se zaměřuje na prosazování 
nových řešení výzev a příležitostí růstu, které jsou v těchto 
územích společné. 

Projekt má rozpočet 9 milionů EUR a bude probíhat až do 
jara 2022. Zajistí tak dostatek času a finančních prostředků, 
aby účinně ovlivnil politická rozhodnutí týkající se plánování 
udržitelného rozvoje v oblasti.

Vlajkový projekt pro Středomoří

Iniciativu, kterou Evropská komise považuje za vlajkový pro-
jekt, doprovázejí tři různá generální ředitelství – pro regionální 
a městskou politiku, pro námořní záležitosti a rybolov a pro 
politiku sousedství a jednání o rozšíření. 

Spojeni jsou s ní i jiní významní aktéři ve Středomoří, kteří 
mají projekt podpořit tím, že široké možnosti spojí ve spo-
lečná řešení. 

Hlavní zásah ze strany přidružených partnerů, například Unie 
pro Středomoří, programů UNEP/MAP, iniciativy pro západní 
Středomoří, Strategie EU pro jadranský a jónský region, a IMC-
-CRPM, se zaměřuje na sladění iniciativ a prostředků za účelem 
dosažení mnohem přesvědčivějších výsledků a dopadů. 

Na konci současného programového období si evropské státy 
uvědomily strategický význam programu PANORAMED 
v podobě jeho vlivu na budoucí spolupráci a politiku soudržnosti 
ve Středomoří po roce 2020. Projekt má tedy potenciál pokra-
čovat a pozitivním způsobem přispívat k novým strategiím EU 
v oblasti Středomoří i po skončení programu.  

DALŠÍ INFORMACE
https://governance.interreg-med.eu

    Zraky všech jsou upřeny na projekt PANORAMED, který byl zahájen 
27. září ve španělské Seville.

„PANORAMED představuje jedinečnou příležitost pro španělské 
ministerstvo financí vést inovativní proces ke zlepšení příle-
žitostí ve středomořském regionu. Doufáme, že díky této ini-
ciativě dojde k zapojení a koordinaci iniciativ vnitrostátních 
a regionálních aktérů, EU a dalších subjektů v této oblasti 
se zaměřením na společné přístupy a společná strategická 
opatření v budoucích letech.“

Jorge García Reig – španělský ministr financí,  
generální ředitel pro fondy EU

https://governance.interreg-med.eu/


Cílem Evropského vesmírného centra 
podporovaného Evropským fondem pro 
regionální rozvoj je zprostředkovat všem věkovým 
skupinám poučení o záhadách vesmíru kombinací 
multimédií a simulátorů virtuální reality, 5D kina 
a činností.souvisejících s chůzí po Měsíci.  

Centrum bylo vybudováno začátkem devadesátých let 
s tím, že bude zábavnou formou vzdělávat rostoucí 
počet návštěvníků o všem, co souvisí s vesmírem. 

Jedná se částečně o muzeum a částečně o zábavní park. 
Nabízené aktivity jsou pro školní skupiny, rodiny a všechny, 
kdo si chtějí rozšířit své obzory, zárukou celodenní zábavy. 

V průběhu času a díky dodatečným finančním prostředkům bylo 
centrum modernizováno, aby uspokojilo rostoucí zájem všech 
věkových skupin. Nyní je uznáváno jako přední belgická instituce 
pro vědu a technologie vztahující se k vesmíru a cestování do 
vesmíru. Expozice jsou nyní ještě poučnější a návštěvníci mohou 
mít díky nové scénografii a dalším prvkům ještě evolučnější zážitky.

K dalším atrakcím pro začínající astronauty patří postroj pro 
stav beztíže, vypuštění rakety sledované v 5D kině a simu-
látory virtuální reality. V postroji se mohou návštěvníci pohy-
bovat za působení podobné gravitace, jaká je na Měsíci nebo 
na Marsu. Náhlavní souprava pro virtuální realitu zobrazuje 
krajinu planet, a tak ukazuje, s jakými výzvami se lidé setkávají 
v kosmickém prostoru.  

Tři, dva, jedna, start!

V 5D kině se můžete „připojit“ ke startu Apolla 11 a znovu zažít 
přistání na Měsíci v roce 1969. Tyto zážitky jsou díky řadě 
speciálních efektů velmi realistické. 

Multimediální expozice dává návštěvníkům nahlédnout do kaž-
dodenního života v kosmickém prostoru. K vidění je například 
práškové jídlo, airbagy, speciálně navržené požární alarmy 
a záchranářské přikrývky a mezi exponáty jsou i osobní příběhy 
vesmírných cestovatelů. 

S použitím digitálního tabletu si mladí návštěvníci mohou 
zahrát hru „Vesmírní hrdinové“ a zúčastnit se „vesmírné mise“. 
Vzdělávací hra, která se hraje ve venkovním prostoru centra, 
využívá k předávání informací o vesmíru komiksové postavy, 
a ve vnitřních prostorách planetárium zase odhaluje fascinující 
informace o hvězdách a planetách zobrazených na temné noční 
obloze promítané na strop. 

Astronauti tělem i duší si mohou zamluvit „Víkendovou misi“ 
a na vlastní kůži zažít některé simulátory, např. víceosé křeslo 
a beztížnou stěnu, což jsou pomůcky, které skuteční astronauté 
používají při přípravě na start. 

Pro mládež do 18 let pořádá centrum týdenní letní tábory, které 
mají na programu různé prioritní oblasti, včetně budování sate-
litu, vypouštění raket, školení astronautů a létání s drony. Stu-
denti, které fascinuje pozorování hvězd, si mohou postavit 
dalekohled a mapovat oblohu. Součástí procesu poznávání je 
také výuka o tlaku vzduchu, teplotě a vlhkosti. 

Vytvořením místa, kde učení je zábava, se Evropskému vesmír-
nému centru podařilo poskytnout návštěvníkům jedinečný náhled 
do průzkumu vesmíru a poznat, jaký užitek mají z vesmíru lidé 
na zemi.  

DALŠÍ INFORMACE
http://www.eurospacecenter.be/en/

INVESTICE CELKEM 
6 305 400 EUR 

PŘÍSPĚVEK EU 
2 360 400 EUR

PROJEKTY

DO NEKONEČNA A JEŠTĚ 
MNOHEM DÁL V EVROPSKÉM 
KOSMICKÉM CENTRU V BELGII
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http://www.eurospacecenter.be/en/
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Nové centrum výzkumu a vývoje v České republice 
má hrát významnou úlohu při formování budoucího 
zásobování energií v Evropě. Centrum SUSEN 
podporované Evropským fondem pro regionální 
rozvoj nabízí   výzkumníkům, absolventům a 
studentům příležitost aplikovat přírodní vědy a 
techniku do výroby udržitelné energie.

V zařízení pro výzkum a vývoj SUSEN (SUStainable ENergy 
neboli Udržitelná energetika) otevřeném v roce 2017 
je umístěna infrastruktura, která má České republice 

pomoci pozitivním způsobem přispět k evropským snahám 
o zajištění bezpečné a účinné výroby energie v 21. století. Sídlí 
na dvou místech – na jihozápadě země a ve Středočeském 
kraji. Centrum zabírá plochu více než 8800 metrů a představuje 
významný bod na mapě výzkumu a vývoje střední Evropy.

Práce centra SUSEN se zaměřuje na další vývoj jaderné techno-
logie jako prostředku pro výrobu udržitelné energie. Za účelem 
posilování pracovních vztahů a vytváření synergií v této oblasti 
vytváří centrum vazby na další výzkumné ústavy v celé Evropě, 
zejména v rámci Evropského výzkumného prostoru (EVP). EVP 
podporuje volný pohyb vědeckých pracovníků, znalostí a technologií 
s cílem zlepšit účinnost výzkumu EU, posílit jeho konkurenceschop-
nost, podpořit růst a vytvořit pracovní místa.

SUSEN učinil svůj vlastní příspěvek k vytváření pracovních míst, 
protože v centru vniklo 128 nových pozic. Přibližně 60 % z nich 
je určeno pro výzkumné pracovníky. Nabízí rovněž skvělé příle-
žitosti ke vzdělávání, protože asi 55 absolventům a studentům 
nabízí každý rok možnost zapojit se do svých aktivit.

Zaměření na budoucnost

Rozvoj tohoto zařízení začal výstavbou dvou nových budov 
a rozšířením a rekonstrukcí pěti stávajících budov. Následovala 
instalace a spuštění nejmodernějších technologických zařízení, 
čímž se špičkovým výzkumníkům dostávají do rukou nástroje 
potřebné k zajištění konkurenceschopnosti v globalizovaném 
světě. Stavební práce a vybavení centra stály celkem 97 mili-
onů EUR, přičemž 82 milionů poskytla EU prostřednictvím EFRR. 

Původně se mělo začít na začátku roku 2011 a otevření prostor 
SUSEN bylo naplánováno na prosinec 2015. To se však 
v návaznosti na katastrofu v jaderné elektrárně Fukušima Daiči 
v Japonsku odložilo. V důsledku toho došlo ke změnám v poli-
tikách a požadavcích v odvětví jaderné energetiky, což si zase 
vyžádalo změnu v rozsahu výzkumu centra a zpozdilo tak 
schválení a zahájení projektu.

SUSEN je v zásadě založen na vytváření špičkových a často 
unikátních technologií s velmi omezenými skupinami potenciál-
ních dodavatelů. Z částky 82 milionů EUR z EFRR dosáhl vlastní 
rozpočet na instalaci a přípravu vybavení 60 milionů EUR.  

DALŠÍ INFORMACE
www.susen2020.cz

INVESTICE CELKEM  
97 000 000 EUR 

PŘÍSPĚVEK EU  
82 000 000 EUR

PROJEKTY

VELKÝ KROK VPŘED  
PRO VÝZKUM A VÝVOJ 
VE STŘEDNÍ EVROPĚ

http://www.susen2020.cz/
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Severozápadní čtvrti litevského hlavního města 
Vilnius a okolní města a vesnice se od roku 1991, 
kdy se země stala nezávislou, značně rozrostly. 
Tomuto vývoji však ne vždy odpovídala výstavba 
silnic. Zčásti díky Evropskému fondu pro 
regionální rozvoj město nyní získává západní 
obchvat, který tak zoufale potřebuje.

Vilnius leží na významné křižovatce evropské sítě silnic. 
Je protkán evropskými tahy, k nimž patří i E28 vedoucí 
z Německa do Běloruska a E85, která se táhne z Řecka 

až k litevským břehům Baltského moře.

Vilnius má sice dobrou obslužnost díky silnicím vedoucím do 
města a z něj – a téměř všechny jsou čtyřproudové –, ale 
chyběla mu kompletní síť obchvatů. Tranzitní doprava musela 
často využívat úzké městské ulice, jež nebyly vybudovány na 
takové množství vozidel, které nakonec musely pojmout.

Ke zhoršení problému přispěla skutečnost, že v důsledku expo-
nenciálního rozvoje měst a vesnic kolem Vilniusu, k němuž 
dochází v posledních letech, dojíždí nyní denně do města asi 
150 000 lidí. Kromě toho v posledních dvou desetiletích vzrostl 
o 25 % počet obyvatel v severozápadní části Vilniusu a v sou-
časné době zde žije zhruba 200 000 lidí. Je zde ale pouze 
jedna hlavní tepna, které je schopna zvládnout skutečně velké 
dopravní toky.

Pomalu, ale jistě

Západní obchvat Vilniusu byl dlouho očekáván. Pozemky pro 
jeho výstavbu byly vyčleněny už v osmdesátých letech, ale 
projekt se do své finální fáze dostal až v roce 1998. Dalších 
šest let trvalo, než byla schválena přesná trasa.

Práce nakonec začaly v roce 2009 a probíhaly ve třech fázích. 
Součástí prvního úseku v délce půl kilometru byla rekon-
strukce mostu Lazdynai, která byla dokončena v roce 2011. 
V roce 2014 následovalo otevření druhého úseku v délce 
necelých tří kilometrů.

První dva úseky sice zlepšily situaci místních uživatelů silnic, 
ale většina tranzitní dopravy mířící do města a z města musela 
dál projíždět centrem. K nápravě této situace došlo v 2017, 
kdy byl dokončen třetí úsek. Ten zahrnuje zbývajících 5,4 kilo-
metru a tvoří propojení s dálnicí A2, která je třetí nejdelší v zemi 
a vede z Vilniusu do Panevėžyse vzdáleného 135 kilometrů. 
Tento poslední úsek obchvatu, který stál celkem 107 milionů 
EUR, byl financován z EFRR.

Dokončená silnice byla vybudována tak, aby zvládla předpo-
kládaný nárůst dopravy do roku 2039 ve výši 6 %. Odvedením 
vozidel z města zkrátí tato silnice dobu cestování jejích místních 
i dálkových uživatelů. K dalším pozitivním důsledkům patří 
zmírnění dopravního přetížení a omezení výfukových plynů, což 
bude významným přínosem pro životní prostředí a kvalitu 
života lidí, kteří ve Vilniusu pracují a žijí. 

DALŠÍ INFORMACE
www.vilnius.lt

INVESTICE CELKEM  
107 000 000 EUR

PŘÍSPĚVEK EU  
84 000 000 EUR

PROJEKTY

VE VILNIUSU SE ŘÍDÍME  
DOPRAVNÍMI TOKY 

http://www.vilnius.lt/
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NOVINKY [STRUČNÝ PŘEHLED]

LEPŠÍ KOMPETENCE 
K DOSAŽENÍ LEPŠÍCH 
VÝSLEDKŮ

Nový kompetenční rámec EU 
pomáhá úředníkům orgánů 
veřejné správy rozvíjet své 
dovednosti.

Podle sedmé zprávy o soudržnosti 
potřebují členské státy a regiony 
ke zlepšení dopadu investic 

v rámci politiky soudržnosti vysoce kva-
litní instituce. Úředníci orgánů veřejné 
správy potřebují mít sofistikovanější 
operační, odborné a řídicí kompetence, 
a to nejen v oblasti finančních pro-
středků EU, ale také v dalších oblastech, 
jako jsou například veřejné zakázky, 
státní podpora atd.   

Určení a zacelení mezer v kompetencích 
komplexnějším způsobem je nyní možné 
díky zcela novému nástroji vytvořenému 
Generálním ředitelstvím Evropské komise 
pro regionální a městskou politiku. Je 
určen pro veřejné instituce zapojené do 
správy Evropského fondu pro regionální 
rozvoj a Fondu soudržnosti – tedy vnit-
rostátní koordinační subjekty, řídicí, 
auditní a certifikační orgány, společné 
sekretariáty a zprostředkující orgány. 

Všechny tyto správní orgány mohou nyní 
využívat kompetenční rámec EU, který 
obsahuje sadu kompetencí, jimiž by správní 
orgány a jejich úředníci měli disponovat. 
Jeho součástí je rovněž webový nástroj pro 
sebehodnocení umožňující zaměstnancům 
ohodnotit svou úroveň každé kompetence 

vyžadované pro konkrétní pracovní profil. 
Tento nástroj pomůže definovat cíle týkající 
se budoucího rozvoje. 

Příznivý z hlediska údajů

Důležitou funkcí zejména pro manažery 
je možnost agregovat údaje sebehodno-
cení všech zaměstnanců a vytvořit tak 
přehled správy jako celku. Poznatky 
mohou sloužit jako základ pro vytvoření 
plánů vzdělávání a rozvoje za účelem 
zacelení kompetenčních mezer. 

Tento uživatelsky přívětivý a flexibilní 
nástroj pokrývá celou řadu kompetencí 
a je možné ho aplikovat na všechny 
druhy správních orgánů bez ohledu na 
jejich velikost nebo to, zda řídí sektorový 
nebo regionální operační program. Dopad 
nástroje sahá značně nad rámec řízení 
finančních prostředků. Může přispět také 
k výraznějšímu zaměření a strategic-
kému přístupu k dlouhodobému rozvoji 
kompetencí a tím pádem ke zlepšení fun-
gování celé správy a kvality služeb, které 
poskytuje občanům a podnikům.  
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VÝROČNÍ FÓRUM EUSALP 
23. A 24. LISTOPADU 2017, MNICHOV, NĚMECKO

Výroční fórum Strategie EU pro alpský region svedlo na jedno místo klíčové instituce a aktéry z alpského 
makroregionu. Účastníci zhodnotili dosažený pokrok a představili první výsledky devíti tematických 
akčních skupin.

Makroregionální 
strategie jsou v prvé 

řadě politickými 
rámci se strategickým 

rozměrem, 
dlouhodobou snahou 
společně vytvářet lepší 

budoucnost.
Komisařka Corina Creţuová 

OBECNÉ VÝSLEDKY 

Bylo chváleno společné prohlášení, 
v němž byly uvedeny zásadní faktory 
pro budoucí  úspěch a účinnost 
strategií:

    Politický závazek, pevnější a užší 
spolupráce a objevování synergií 

    Integrace makroregionálních strate-
gií EU do programů financování EU 
po roce 2020 

    Řádné předávání informací o přidané 
hodnotě strategií a jejich prospě-
chu široké veřejnosti i na subjektům 
ovlivňujícím veřejné mínění.

ZELENÁ INFRASTRUKTURA 
SPLŇUJE STRATEGIE 
PŘIZPŮSOBOVÁNÍ SE 
KLIMATU

  Zajistit koordinaci místních, vnitro-
státních a evropských opatření v 
oblasti změny klimatu a využití 
zelené infrastruktury 

  Upřednostňovat účinné a udržitelné 
obhospodařování lesů.

UTVÁŘENÍ BUDOUCNOSTI: 
EKOLOGICKÉ HODNOTOVÉ 
ŘETĚZCE A TRADIČNÍ 
HOSPODÁŘSKÉ OBORY

    Boj proti vylidňování a vytváření 
pracovních příležitostí pro mladé 
lidi 

    Usnadnění vytváření sítí a výměny 
zkušeností mezi různými obory, 
a mezi mladými zemědělci a ze-
mědělskými odborníky 

    Zapojení zúčastněných subjektů do 
tvorby řešení.

INTELIGENTNÍ PŘÍSTUP 
K VESNICÍM

    Soukolí inovací, rozvoje, udržitel-
nosti a pracovních příležitostí

    Podpora konceptu inteligentních 
vesnic pro vytvoření synergií mezi 
příslušnými třemi akčními skupi-
nami s cílem zjistit potenciál pro 
spolupráci 

     Nalezení konkrétních řešení digi-
talizace v Alpách s cílem identifi-
kovat způsoby šíření těchto řešení 
do jiných oblastí Alpine Arc, které 
nejsou aktivně zapojeny do strategie 
EUSALP.

ALPSKÝ REGION JE GLOBÁLNĚ ATRAKTIVNÍ MÍSTO PODPORUJÍCÍ ZDRAVÍ
  Alpská zdravotní turistika spojuje v rámci základů cestovního ruchu zdravotnictví a turistiku, alpskou autentičnost, 

zdravotnické důkazy, vývoj vycházející z indikací a regionální rozvoj 
  Poskytování přehledu o nadnárodních projektech, které slouží jako příklad pro rozvoj alpské zdravotní turistiky na 

základě unikátních přírodních léčivých zdrojů.

POHYB VE VZÁJEMNĚ PRO-
POJENÝCH DOPRAVNÍCH 
SYSTÉMECH

  Cílem je zvýšit nadnárodní 
propojenost 

    Optimalizovat a harmonizovat 
cestovní informační systémy napříč 
alpskými regiony a státy 

  Prozkoumat hlavní problémy při 
vytváření vzájemně propojených 
multimodálních cestovních infor-
mačních systémů a zatraktivnit 
veřejnou dopravu a udržitelné 
způsoby dopravy.

DALŠÍ INFORMACE
https://www.alpine-region.eu/

https://www.alpine-region.eu/
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7. ZPRÁVA O SOUDRŽ-
NOSTI BYLA PŘELOŽENA

Sedmá  zpráva o soudržnosti vydaná 
v říjnu 2017 je nyní dostupná ve fran-
couzštině, němčině, španělštině, italštině 
a polštině na internetových stránkách 
Inforegio. Ostatní jazykové verze budou 
následovat do poloviny února 2018.

Zpráva se zaměřuje na regiony a města 
EU, vyvozuje ponaučení z výdajů na sou-
držnost během krizových let a připravuje 
půdu pro politiku soudržnosti po roce 
2020. Zpráva o soudržnosti, která analy-
zuje současný stav evropského hospodář-
ství, sociální a územní soudržnosti, 
zahrnuje všechna naše území: Evropské 
hospodářství se sice vzpamatovává, ale 
mezi našimi členskými státy a uvnitř nich 
stále přetrvávají rozdíly. Veřejné investice 
do EU jsou stále pod úrovní před krizí 

a přitom regiony a členské státy potřebují 
investovat víc, aby mohly reagovat na 
výzvy identifikované v diskusním doku-
mentu o budoucnosti finančních pro-
středků EU, digitální revoluci, globalizaci, 
demografických změnách a sociální sou-
držnosti ,  hospodářské konvergenci 
a změně klimatu.

Zpráva navrhuje vytvoření celoevropské 
politiky, která by sloužila ke třem hlavním 
účelům: využít potenciálu globalizace, 
nenechat nikoho pozadu a podporovat 
strukturální reformy. 

DALŠÍ INFORMACE
http://europa.eu/!uy68YC 
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NOVINKY [STRUČNÝ PŘEHLED]

CENY EU BROADBAND 
AWARDS 2017

Výherce cen European Broadband Awards 
2017 vyhlásili evropská komisařka pro 
regionální politiku Corina Crețuová 
a komisař pro zemědělství a rozvoj ven-
kova Phil Hogan na slavnostním předávání 
cen konaném 20. listopadu. Bylo vybráno 
pět projektů v kategoriích se zaměřením 
na inovativní modely financování, snižo-
vání nákladů, územní soudržnost, sociál-
ně-ekonomický dopad a hospodářskou 
soutěž. Tyto projekty slouží jako příklad 
pro další regiony a organizace, které plá-
nují zavedení širokopásmového připojení.

Jeden z výherců – „Širokopásmové připojení 
na venkově“ v Řecku – je vnitrostátní pro-
jekt podporovaný Evropským fondem pro 
regionální rozvoj a prováděný prostřednic-
tvím partnerství veřejného a soukromého 
sektoru. Zajišťuje infrastrukturu širokopás-
mového připojení a dostupné možnosti 
připojení pro občany žijící v odlehlých oblas-
tech Řecka – kteří byli dříve ochuzeni 
o všechny výhody širokopásmového připo-
jení. Díky tomuto projektu se vysokokapa-
citní sítě dostaly i do odlehlých oblastí, kde 
by do nich soukromí aktéři kvůli nízké 
obchodní hodnotě neinvestovali. V rámci 
projektu byla vytvořena infrastruktura širo-
kopásmového připojení s cílem pokrýt 

oblasti ležící v severních, centrálních a již-
ních regionech Řecka. Tato infrastruktura 
pokrývá téměř 45 % řeckého území (z geo-
grafického hlediska), a zahrnuje tudíž 
5077 vesnic/osad a 525 287 obyvatel ve 
venkovských a odlehlých oblastech země. 


DALŠÍ INFORMACE
http://europa.eu/!tH46yD

http://ec.europa.eu/regional_policy/cs/information/publications/reports/2017/7th-report-on-economic-social-and-territorial-cohesion
https://ec.europa.eu/digital-single-market/en/news/winners-european-broadband-awards-2017
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